
Audėjos atminimui – pagalvės
Jaunimo centre šių metų vasaros viduryje buvo gražiai įamžintas a. a. Auš-
ros Paronis atminimas. Šios moters išausti audiniai kūrybingosios rūbų di-
zainerės Auksuolės Marciulevičienės dėka virto meniškomis pagalvėmis.
Aušra buvo savamokslė audėja, kuri po mirties paliko dailiais raštais iš-
margintų audinių ar jų atraižų. Iš dalies jų buvo nuspręsta pasiūti pagal-
ves, kurios papuoš keletą Jaunimo centro koridoriuose ir salėje esančių
suolelių bei minkštasuolių. – 15 psl. 
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PERIODICALS

laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

Jau daugiau kaip šešis dešimtmečius rengiami Santaros-
Šviesos suvažiavimai. Nors pastaruoju metu jie vyksta nebe
JAV, o Lietuvoje, išeivijos mokslinis ir kūrybinis palikimas
yra neatsiejama, ryški jų programos dalis. Apie rugpjūčio
6–8 dienomis Plungės dvaro sodyboje surengtą 64-ąjį
Santaros-Šviesos suvažiavimą skaitykite           – 6 psl. 

Lietuviškos Tokijo žaidynių spalvos

Gimnastė Evita Griškėnas, į JAV emigravusių garsių Lietuvos sportininkų duktė, Tokijo olimpiadoje gynė
Jungtinių Amerikos Valstijų garbę. Lietuvių kilmės sportininkų, dalyvavusių šiose olimpinėse žaidynė-
se, buvo ir kitų šalių rinktinėse.           Apie jų pasiekimus – 8 psl. 

Santara- Šviesa’21



Rugpjūčio 15 d. Lietuvos Respublikos
garbės konsulas dr. Jonas Prunskis
Aspene, CO susitiko su JAV Kong-

reso nare iš Miami, FL Maria Salazar. Per
susitikimą buvo diskutuota apie JAV-Iz-
raelio santykių stiprinimą. Garbės kon-
sulas J. Prunskis skatino litvakus aplan-
kyti Lietuvą – susitikime dalyvavusių
Ann ir Susie Schottenstein senelis emig-
ravo į JAV iš Lietuvos prieš Pirmąjį pa-
saulinį karą ir buvo sėkmingas versli-
ninkas. Su Kongreso nare Maria Salazar
buvo aptarta, kaip Lietuva galėtų padėti
Kuboje gyvenantiems piliečiams atsi-
kratyti ,,demokratinio socializmo” ir siek-
ti laisvės. Kongreso narė turėjo konkrečių
idėjų šiuo klausimu, buvo sutarta ateity-
je toliau bendradarbiauti gvildenant šią
ir kitas politines aktualijas.    

LR garbės konsulato Aspene inf.
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G A N Y T O J O  Ž O D I S

Žodžiai, kurie yra mūsų duona
BR. AURELIJUS GRICIUS OFM

Jn�6,�60-69
Daugelis Jėzaus mokinių sakė:

„Kie ti jo žodžiai, kas gali jų klau sytis!” 
Jėzus, žinodamas, kad mokiniai

dėl to murma, paklausė: „Jus tai pikti-
na? O kas būtų, jei pamatytumėte Žmo-
gaus Sūnų, užžengiantį ten, kur jis
buvo pirmiau?! Dvasia teikia gyvybę, o
kūnas nieko neduoda. Žodžiai, ku riuos
jums kalbėjau, yra dvasia ir gyvenimas.
Bet kai kurie iš jūsų netiki”. 

Mat Jėzus iš pat pradžių žinojo ir
kas netikės, ir kas jį išduos. Jis dar sa -
kė: „Štai kodėl aš jums sakau: niekas ne-
ateis pas mane, jeigu jam nebus duota
Tėvo”. 

Nuo to meto nemaža jo mokinių pa-
sitraukė ir daugiau su juo nebevaikš-
čiojo. Tada Jėzus paklausė Dvy lika:
„Gal ir jūs norite pasitraukti?” 

Simonas Petras atsakė: „Viešpa -
tie, pas ką mes eisime?! Tu turi amžinojo
gyvenimo žodžius. Mes įtikėjome ir pa-
matėme, kad tu – Dievo Šven tasis”. 

Mieli�broliai�ir�seserys�Kristuje,
Šiandien baigiame skaityti šeštą-

 jį Evangelijos pagal Joną skyrių, ku ria-
me Jėzus kalba apie Gyvybės duo ną.
Mokydamas Kafarnaumo sinago goje,
Jėzus ragino savo sekėjus valgy ti jo
kūną ir gerti jo kraują (Jn 6, 52–53). Jo
žodžiai klausytojams kėlė sumaištį.
Nenuostabu, kad ne vienas sakė, ,,kie-
ti jo žodžiai”. Tikriausiai, ir mes pa-

našiai jaučiamės, išklausę kokią nors
paskaitą, kad ir labai įtikinančią, ta-
čiau griaunančią mūsų įsitikinimus ir
pateikiančią naują po žiū rį į įprastus
dalykus. Kaita turi sa vo kainą, kurios
mes nelinkę mokėti. Tad ir Kafarnau-
me daugelis murmėjo. 

Popiežius Pranciškus kalbėjo: ,,Jė-
zaus žodžiai visada sukelia krizę, ypač
pasaulio dvasios, supasaulėjimo aki-
vaizdoje. Tačiau Jėzus pasiūlo ir rak-
tą, padedantį įveikti sunkumus. Šį
raktą sudaro trys elementai. Pir ma –
tai dieviškoji Jėzaus kilmė: Jė zus nu-
žengė iš dangaus ir sugrįš kur jis buvo
pirmiau. Antra – Jėzaus žo džius įma-
noma suprasti tik padedant Šven tajai
Dvasiai, kuri teikia gyvybę. Tik Šven-
tosios Dvasios dėka įmano ma pažinti
Jėzų. Trečia – pagrindinė Jo žodžių ne-
supratimo priežastis yra tikėjimo sto-
ka.”

Jėzaus mokymas reikalavo ne tik
pakeisti mąstymą, bet ir leisti jam
skleistis širdyje. Žmonės, užaugę pir-
mojo amžiaus Judaizmo dvasioje, būtų
linkę sekti pranašu, panašiu į Mozę
arba ateisiančiu Mesiju, su sąlyga,
kad jis veiks pagal jų nusisto vėjusias
normas, programas ar siekius. Tačiau
tai, ką sakė Jėzus, reikalavo iš jų kur
kas daugiau ir jiems sun ku buvo jo
klausytis. Tad nemažai Jė zaus sekėjų
pasitraukė ir su juo nebevaikščiojo

(Jn�6,�66).�

Iš tiesų, ir šiandien Jono evange-

lijos 6 skyriuje užrašyti Jėzaus žo džiai
apie jo kūno valgymą ir jo kraujo gė-
rimą kelia nemažai prieštaravi mų ir
pasipriešinimo. Jeigu žodžiai yra sun-
kūs ir išprovokuoja instinktyvų tikin-
čio pasipriešinimą, tai kaip jie veikia
tuos, kurie nėra gerai susipažinę su
Šventuoju Raštu?  

Evangelisto Jono 6 skyriuje pa teik-
tas diskursas, kaip ir visa evangelija,
yra apie Žodį, tapusį kūnu; ne apie
Žodį, tapusį idėja, dvasingumu, potyriu
ar jausmu. Labai svarbios yra 62 ir 63
eilutės: O kas būtų, jei pa matytumėte
Žmogaus Sūnų, užžengian tį ten, kur jis
buvo pirmiau?! Dva sia teikia gyvybę, o
kūnas nieko ne duo da. Žodžiai, kuriuos
jums kalbėjau, yra dvasia ir gyvenimas.
Šie Jė zaus žodžiai tik padidina tą su-
maištį, kurią sukėlė Jo žodžiai apie
kūno valgymą ir kraujo gėrimą. Užsi-
minimas apie Žmogaus Sūnaus žengi-
mą į dangų atkreipia klausytojų dėmesį
į tai, kad tas, su kuriuo jie dabar ben-
drauja, priklauso ir dangui, ir žemei.
Jis – dangaus ir žemės pilietis. Jis – Žo-
dis, tapęs kūnu. Jėzus siūlo savo kūną
ir kraują kaip visos žmonijos meilės ir
bendrystės ženklą ir šaltinį. Jėzus yra
„gyvybės duona”, pagrindinis krikš-
čionių maistas.  

Jėzus duoda suprasti apie savo
dievišką kilmę, bando paaiškinti, kad
žodžiai, kuriuos jiems kalbėjo, yra dva-
sia ir gyvenimas (Jn 6, 63–64). Kai kal-
bame apie Jėzų, mes kalbame apie
kūną, kuriame apsigyveno Dievas,

apie Žodį, kuris yra Dievas.  Akivaiz-
 du, kad evangelistui Jonui svarbu pa-
 aiškinti, kad ne tik Jėzaus dvasinis gy-
 venimas, bet ir jo kūnas buvo ir yra ta
vieta, kurioje apsigyveno Žo dis. 

Petro žodžiai: Mes įtikėjome ir pa-
 žinome, kad tu – Dievo Šventasis – yra
ir kiekvieno iš mūsų didžiosios tikėji-
mo piligrimystės pradžia ir ženklas.
Mums reikia Jėzaus, reikia būti su Juo,
maitintis prie Jo stalo, maitintis am-
žinojo gyvenimo žodžiais.

Daugeliui pasitraukus, dvylika
mokinių pasilieka su Jėzumi. Jie pa-
siryžę skelbti, kad Jėzus yra Dievo
Šventasis, Mesijas. Jis yra tas, kuris ne
tik skelbia apie ateisiantį naująjį Die-
vo amžių, bet ir pats jį įgyvendina. Tu
turi amžinojo gyvenimo žo džius (Jn 6,
68). Dvylika apaštalų yra Jėzaus įga-
liotiniai; jie perduoda tikė jimą liudy-
dami, kad Izraelio Dievas pagaliau
pradėjo naująjį Egzodą – di dįjį sąjūdį,
išlaisvinantį visą pasaulį iš nuodė-
mės ir mirties.

Aptarti ryšiai su Kuba ir Izraeliu

Iš� k.:� garbės� konsulas�dr.� Jonas�Prunskis,�Ann�Schottenstein-Deshe,�Ari�Deshe,� JAV
Kongreso�narė�Maria�Salazar,�Susie�Schottenstein-Diamond�ir�Jon�Diamond.�

LR�garbės�konsulato�Aspene�nuotr.



kagos, Manchesterio, Hart-
fordo kameriniams ir simfo-
niniams orkestrams, o nuo
1950-ųjų dėstė dirigavimą, va-
dovavo dirigavimo departa-
mentui ir rengė koncertus
Hartfordo universitete. V. Ma-
rijošius mirė prieš 25-erius
metus – 1996-aisiais. Lietuvių
visuomenė JAV gerai pažįsta
jo dukras: Eloną Vaišnienę
ir seselė Ignę Marijošiūtę. 

Unikali V. 
Marijošiaus plokštelė

Nacionalinėje M. Mažvy-
do bibliotekoje Vilniuje sau-
goma vienintelė žinoma išli-
kusi pirmoji lietuviška sim-
foninės muzikos plokštelė.
Tai „Polydor” firmos 1942 m.
išleista dviguba trumpo gro-
jimo plokštelė, kurioje skam-
ba simfoninė poema „Miške”
(„Im Walde”). Kūrinį atliko
Berlyno valstybinis simfoni-
nis orkestras, diriguojamas

V. Marijošiaus. Simfoninė poema padalyta į keturias
dalis ir išdėstyta abiejose kiekvienos plokštelės pu-
sėse. Per karą bombarduojant Hanoverio sandė-
lius, kuriuose ir buvo saugomas plokštelių tiražas,
didžioji jų dalis buvo sunaikinta. Manoma, kad iš-
liko tik pirmoji plokštelė. Todėl Nacionalinėje bib-
liotekoje saugomas egzempliorius yra ypač retas ir
vertingas eksponatas.

Nacionalinės bibliotekos muzikos ir vizualiųjų
menų skaitykloje veikiančioje ekspozicijoje
(www.lnb.lt) galima pasiklausyti CD formatu su-
skaitmenintos plokštelės „Miške” ir susipažinti su
V. Marijošiaus kūryba.

LNB inf. 

Turbūt� pastebėjote� dažną� rubri�ką
naujienų� laidose� –� ,,Karštoji� te�ma”.
Spaudos� ar� kitų� žiniasklaidos� prie-
�monių�redakcijose�svarstant�apie�pri-
oritetines�medžiagas�beveik�nie�ka��da
nekyla�abejonių,�kad�į�pirmąjį�pus�lapį
arba�laidos�pradžią�būtina�,,įmesti”�tai,
kas�ant�bangos,�kitaip�ta�riant,�tai,�kas
rūpi,�o�gal�turėtų�rūpėti�tiek�didžiajai
daliai�visuomenės,�tiek�ir�atskiram�jos�nariui.

Tačiau ar tikrai šiandien kaip di džiausia aktua-
lija pristatomas politinis skandalas, karo veiks-
mai netikėtoje pasaulio dalyje, net jei tai ir Af-

 ganistanas, o pastaruosius metus – pandemija ir kli-
mato kaita iš tiesų taip labai svarbu žmogui, kuris
gyvena atokiai nuo miestų šurmulio, transporto
kamščių, Lietuvos maža me miestelyje, galbūt vien-
kiemyje, miš kų apsuptyje, o gal slaugos ligoni nėje
ar kiek prabangiau – padoresniuose senelių na-
muose, jei vaikai ir pensija leidžia? Ar tikrai svar-
bu šei mai, auginančiai penkis vaikus, o gal tik vie-
ną, tačiau autizmo sutrikimą ar gal sunkią fizinę ne-
galią turintį, pirmuose puslapiuose atsirandantys to-
kie dalykai kaip kas, su kuo ir kiek kar tų buvo su-
tuoktas bažnyčioje ar ba kokį prezidentą, premjerą
ir visą seimą išsirinks Lietuva? 

Esu tikra, kad tokia informacija praplaukia pro
ausis, neužsikabin da ma ilgėliau ir kelis namus,
kelis automobilius ir jachtą turintiems piliečiams –
jie žino, kad jei ne puikiai, tai bent jau labai gerai gy-
vens prie bet kokios valdžios ir bet kokios klimato
kaitos: bus per karšta Lietuvoje, tai nuskris prie Nor-
vegijos fiordų, per šalta – į Siciliją ar Bali salą. Ga-
 liau siai, žmonės, būkime civilizuoti – kam sugalvoti
kondicionieriai, venti liatoriai ir šildytuvai? Juk
su jų pa galba puikiai galima reguliuoti klima to kai-
tą savo namuose! Stebint vis sunkėjančius ir rude-
nį pranašaujančius debesis virš Lietuvos dangaus ne-
jučiom kyla mintis, kad tos karštosios temos tiesiog

žurnalistų sugalvotos ir peršamos visiems. Gal vis-
kas priklauso tik nuo jų profesiona lumo – jei patieks
kaip karštą, tai dauguma ir patikėsime, jog tema iš-
ties karšta ir labai svarbi. Tik štai ar išgirsta žinia
pakeis tūlo senolio, kri zinės šeimos, milijonieriaus
kasdienybę, įpročius, gyvenimo būdą ir santykį su
pasauliu? O ko dar reiktų, kad paveiktų? 

Kiek liūdnokus padūsavimus apie žiniasklaidos
paskirtį, poreikį ir poveikį iššaukė netikėtas visiems
įvykis prie Seimo rūmų. Lietuvos val džia nuspren-
dė Vakarų Europos pa vyzdžiu imtis griežtesnių
priemonių, kurios galėtų paveikti visuomenės dalį,
nenorinčią vakcinuotis nuo COVID-19 dėl įvairių
priežasčių: pa vyzdžiui, tingi arba nenori atvykti į
vakcinacijos punktus, yra abejingi arba tiesiog sa-
vanaudiški, nes ramiai ir saugiai gyveno pasiskie-
pijusių gy ventojų sąskaita, testuodamiesi valstybės,
t. y. visų mokesčių mokėtojų lėšomis ir iki šiol tu-
rėdami vienodas teises su nepatogumus ir šalutines
skiepų reakcijas pasiryžusiais ištverti bendrapilie-
čiais. 

Tačiau išgirdę apie numatomus suvaržymus ir
testus iš savo kišenės, vieni suskato skiepytis (ypač
jaunimas), o kiti susirinko į protesto mitin gą prie par-
lamento. Protestuoti de mokratinėje valstybėje –
normalus ir sveikas dalykas, juk kartais tik tokiu
būdu galima išsireikalauti tam tikrų teisių, at-
kreipti pačios žiniasklaidos ir politikų dėmesį, ra-
ginant juos im tis veiksmų. Tik deja, niekas nesiti kė  -
jo, kad būtent veiksmų, ir pačių bru taliausių, imsis
patys mitingo orga nizatoriai, pasitelkdami kviesti-
 nius ir nuo Šeimų maršo sutinkamus vis tuos pačius

protestuotojus, kurie šį sykį pasirodė tikrai iš-
radingi. 

Žadą atimančia prasme, nes jų pa rūpinta ir
paslaptingų finansuotojų remiama ,,scenografi-
ja” kėlė ne tik pasipiktinimą, bet ir baimę. Buvo
įrengtos tikros kartuvės su trimis vir vėmis, tar-
si aliuzija į tris moteris, kurios užima svarbius
valstybės postus, nes minia skandavo šūkius
nu versti Seimą ir Vyriausybę. Suvaržy mus gy-
venti patogiai valstybės są s kai ta, valstybės, kuri

nupirko apsaugos priemones – vakcinas, kad vi siems
būtų saugiau, kad greičiau įveiktume tai, kas žudo
be ginklų, pro testuotojai, skanduodami ir ak me nimis
svaidydami į viešosios tvar kos sergėtojus ir polici-
ninkus, o taip ir Seimo narius, prilygino Holo kaus-
 tui, išdrįsę užsiklijuoti Dovydo žvaigž des. Esą, skie-
pai juos nužudys, suvarys į getus ir atskirs nuo me-
dicinos ir kitų paslaugų. 

Visa tai, kas vyko tą dieną, ne vie no politologo
buvo lyginama su ne seniai vykusiu Kapitolijaus štur-
mu Jungtinėse Valstijose. Argi ne karšta tema, sa-
kysite? Ir iš tiesų yra apie ką rašyti, kalbėti, rodyti
žurnalistams. Nes visa tai, kas įvyko, buvo net ne apie
skiepus, tačiau apie tvyrančią visuomenėje neap-
ykantą gyvenimo tikrovei, su kuria sunku susitai-
kyti, kurią visiems sunku pakelti ir kuria gudriai pa-
sinaudojo piktosios jėgos, įsikūnijusios į tam tikrus
asmenis, pa pirktus ar tiesiog priešiškai nusi teikusius
valstybės atžvilgiu, kurie lyg tas biblinis žaltys pa-
kurstė minią smurtui, virtusiam riaušėmis. 

Tik kovoti su tikrove ir ją įveikti smurtinėmis
priemonėmis – bergž džias reikalas. Ir tai liečia ne tik
pandemiją, bet, drįstu manyti, net ir Afganistano si-
tuaciją. Todėl dauguma visuomenės priėmė mokslo
žmo nių, o tikintieji dar ir Bažnyčios aukš čiausių va-
dovų pasiūlytus tikro vės priėmimo ir prisitaikymo
receptus. Prisidėkite mažais gestais prie geresnės at-
eities, – šį popiežiaus ra ginimą žiniasklaida gali pa-
teikti pirmuosiuose puslapiuose ir interpretuotinas
jis ne tik skiepijimosi kontekste. Tik kaip šį ragini-
mą pasodinti mūsų gyvenamoje aplinkoje, kad už-
megztų ir duotų vaisių?
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Karšta tema
JŪRATĖ KUODYTĖ

Minime V. Marijošiaus 110 metų sukaktį
Vienas�iš�didžiųjų�XX�a.�Lietuvos�diri-
gentų,�dariusių�milžinišką�įtaką�Lietu-
vos� ir� lietuvių� išeivių�muzikiniam�gy-
venimui,� gimė� Panevėžyje,� pirmus
žingsnius�muzikoje�žengė�su�tėvu�An-
tanu� Marijošiumi.� Būdamas� trylikos
įstojo�į�Stasio�Šimkaus�įsteigtą�Klaipė-
dos� konservatoriją,� o� 1928� m.� tapo
Kauno� valstybės� teatro� koncertmeis-
teriu.�1934–1935�m.�vasaromis�studijavo
Berlyne,�o�1936–1938�m.�–�Prahos�kon-
servatorijoje.� Tapo� žinomas� Čekijos
muzikinei�visuomenei,�už�čekų�muzikos
puoselėjimą�buvo�apdovanotas�„Baltojo
liūto”�ordinu.�Prahos�radiofone�V.�Ma-
rijošius�rengė�ir�išskirtinius�lietuviškos
muzikos�koncertus:�dirigavo�M.�K.�Čiur-
lionio�„Miške”,�ištrauką�iš�J.
Gruodžio� „Jūratė� ir�Kasty-
tis”,�J.�Karnavičiaus�„Lietu-
viškąją� rapsodiją”� ir� J.� Pa-
kalnio�„Romantiškąją�uver-
tiūrą”.

V.Marijošius vien Lie-
tuvoje pastatė dau-
giau nei 20 operų, di-

rigavo simfoninius kon-
certus Kaune, Rygoje, Ber-
lyne. 1940–1943 m. Kauno
konservatorijoje dėstė di-
rigavimą, partitūrų skai-
tymą, vadovavo operos kla-
sei. 1942 m. Kauno ir Vil-
niaus menininkų įkurta-
me muzikiniame teatre Vilniuje dirigavo šešias
operas.

Baigiantis Antrajam pasauliniam karui su šei-
ma pasitraukęs į JAV, V. Marijošius atliko reikšmingą
vaidmenį lietuvių išeivijos muzikiniame gyvenime.

1951, 1954 ir 1957 m. dirigavo „Mar-
gučio” radijo programos rengia-
mus simfoninius koncertus Čika-
goje. 1973–1976 m. buvo Čikagos lie-
tuvių operos meno vadovas. Jo pa-
stangomis 1976 m. Čikagos lietuvių
opera pastatė tris lietuvių autorių
vienaveiksmes operas: J. Kačinsko
„Juodas laivas”, J. Gaidelio „Gin-
taro šaly” ir jo paties sukurtą

„Priesaiką”. Norėdamas aprūpinti išeivius koky-
bišku repertuaru, V. Marijošius sukūrė dainų,  har-
monizavo lietuvių liaudies dainas. Daug jėgų ati-
duodamas lietuviškai muzikai. Dirigentas buvo ži-
nomas ir platesnei JAV visuomenei – dirigavo Či-

Aistringas�Vytauto�Marijošiaus�(d.)�ir�Aramo�Chačaturiano�(k.)�po-
kalbis,�armėnų�kompozitoriui�lankantis�Hartt�School�of�Music,�apie
1960�m.�Viduryje,�tarp�jų�–�Hartt�School�steigėjas�Moshe�Para-
nov�ir�kompozitorius�Arnold�Franchetti.�Antrame�plane�dešinė-
je�–�pianistas�Raymond�Hanson.

Unikali�V.�Marijošiaus�plokštelė�Nacionalinėje
bibliotekoje.
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IŠ ATEITININKŲ GYVENIMO

Redaktorė�Vida�Kuprytė •�El.�paštas:�draugasateitis@gmail.com

TERESĖ BOGUTIENĖ

Korp!�„Giedra“�2021�m.�susirinkimas�vyko�birželio�27
d.�virtualiai,�per�„Zoom“.�Dalyvavo�20�įvairių�kartų�mo-
terų.�Susirinkimas�pradėtas�malda.�Lidija�Ringienė�per-

skaitė�praėjusio�susirinkimo�protokolą,�buvo�pateiktas�iž-
dininkės�raportas.�Po�to�pristatyti�trys�išsamūs�pranešimai
apie�„Giedros“�istoriją�–�nuo�pat�įsikūrimo�po�I��Pasaulinio
karo�1922�m.�iki�pabėgėlių�stovyklų�laikotarpio�1949�m.,�kuo-
met�tremtiniai�pradėjo�emigruoti�iš�Vokietijos�į�užsienio�kraš-
tus.

„Giedros“ ištakos
Ramintos Marchertienės pranešimas

Pradžia

Kai XX a. pradžioje Lietuva išsivadavo iš carinės
Rusijos okupacijos, tauta išgyveno didžiulį džiaugs-
mą, bet ir didžiulį rūpestį – valstybe rūpintis reikė-
jo išsimokslinusių žmonių. Praėjus porai metų po ne-
priklausomybės atgavimo, 1920 sausio 27 d., atidaryti
Aukštieji kursai. Už kelių metų, 1922 m. vasario 16
d., įkurtas Lietuvos universitetas ir tuojau pat ten įsi-
kuria ateitininkų kuopa su 38 nariais, kuri birželio
1 d. įregistruojama universitete ir gali pradėti veik-
ti viešai. Tai mišri kuopa, o už pusmečio susiorga-
nizuoja ir pačios studentės.

Pranas Dovydaitis ir laikraštis
,,Naujoji Vaidilutė”

1922 m. lapkričio 7 d. prof. Pranas Dovydaitis su-
kvietė studentes į pasitarimą laikraščio „Naujoji Vai-

dilutė“ reikalu. Ši
data ir yra „Gied-
ros“ ištakų užuo-
mazga. 

Lietuvai pa-
skelbus Nepriklau-
somybę kurį laiką
dar buvo neramu.
Vyko kovos su ber-
montininkais, len-
kais, kurie taikėsi į
Lietuvos teritoriją.
Daug jaunų ateiti-
ninkų net iš gim-
nazijos suolo stojo
ginti tėvynės. Do-
vydaitis susimąstė
– jaunuoliai guldo

galvas už tėvynę, reikia, kad ir mergaitės prisidėtų
prie darbų kurti tėvynę. Reikia jas remti, skatinti,
mokyti, kelti jų pasitikėjimą. Reikia joms skirto lei-
dinio – „kelti mergaitėse savęs pažinimą ir suprati-
mą savo pareigų, kad įneštų į tautos gyvenimą ir savo
darbo bei pasiaukojimo dalį“.

Pačioje pirmojoje ,,Naujojoje Vaidilutėje” Do-
vydaitis ragina tėvus leisti į mokslą ne tik sūnus, bet
ir dukras. Surinkęs statistiką jis rašė, kad lietuvių
mokyklose mokosi apie 2/3 berniukų ir tik 1/3 mer-
gaičių, tuo tarpu žydų, lenkų bei rusų mokyklose
skaičiai – beveik per pusę. Savo rūpestį jis skambiai
išsako: „Šitie skaitmenys verčia dieną naktį šaukti:
‚Lietuviai! Neapsileiskite savo žemėj kitataučiais! Kuo
daugiausia leiskite į mokyklą ir mergaičių‘” [NV 1921
sąs 1, p 64].

Leisti laikraštėlį 54 metų Nepriklausomybės
akto signatarui, užsiėmusiam profesoriui buvo ne-
mažas užmojis. Todėl jis ir susikvietė studentes
jam padėti. 

Viena studentė taip išsireiškė: ,,Darbu mes esam
skolingos Dievui ir žmonijai – visuomenei, kurios na-
riais esame”. Toliau straipsnio autorė rašo, kad
puikiai supranta atsakomybę ir primena studentėms:

„Gyvenam mūsų valsty-
bės tvarkymosi ir mūsų
tautos atgimimo mo-
mentu. Darbo daug, dar-
bininkų maža… Mums
niekas nenurodo kelių,
mes turim juos pačios
prasiskinti. Taigi taisy-
kim tuos kelius tinka-
mus, nes jais turės
vaikščioti sekančių kar-
tų mūsų sesės. Jei tin-
kamus kelius praskin-
sime, padarysime ateitį
laimingą“.

Reformų metai

1925 m. Ateitininkų kongresas [VIII 11–15] re-
formavo ateitininkiją. Ateitininkų studentų drau-
govės visuotinis susirinkimas reformavo savo drau-
govę, ji buvo suskirstyta į kelias grupes, dar ne drau-
goves. Mergaitės, matydamos reikalą vystyti savo mo-
teriškąsias savybes, sudarė Studenčių ateitininkių
grupę. O 1926 m. jos iškėlė atskiros Ateitininkių mer-
gaičių draugovės sudarymo klausimą. Buvo nu-
spręsta išsiskirti iš bendros Ateitininkų studentų
draugovės. Šio susirinkimo data – 1926 m. spalio 3 d.
– Studenčių ateitininkių draugovės gimimo diena, ir
ji laikoma mūsiškės „Giedros“ gimimo diena. 

Pirmoji valdyba

Pirmąją valdybą sudarė penkios: Katriutė Mar-
cinkaitė – pirmininkė (jos gyvenamasis kambarys
nuo nuolatinių komisijų svarstymų ir nutarimų
vakarais dūzgė kaip bičių avilys); Emilija Jakševi-
čiūtė – vicepirmininkė, kuri užstatė savo kraičio pi-
nigus, kad draugovė galėtų įsigyti vėliavą; Bronė Lu-
koševičiūtė – sekretorė, kuri vėliau kaip dypukė at-
vykusi į Kanadą administravo žurnalą ,,Moteris”;
Monika Grigaitytė (Ritos Venclovienės mama) buvo
kasininkė. Ir paskutinė narė įdomiu vardu – Mar-
cijona Gražytė (vilnietė).

„Giedros“ vardas

„Giedros“ vardas atsirado 1930 m. pavasarį, jį pa-
siūlė studentė Genovaitė Urmanienė. Jos mintis –
nešti giedrą į visus tamsius gyvenimo pakampius.
Vardas taip tiko, patiko ir pritiko, kad net baigusios
universitetą prieš vardo atsiradimą merginos save
tapatino su tuo vardu ir laikė save giedrininkėmis. 

„Giedros“ veikla 1930–1938 m.

Lionės Kazlauskienės pranešimas

Mergaitės entuziastingai pritarė „Giedros“ var-
dui, pasiryždamos būti tais saulės spindulėliais,
kurie prasiskverbtų į mažiausią tarpelį, nes be
spindulių nėra ir giedros. Universitetą baigusios gied-
rininkės susibūrė į vyresniųjų giedrininkių viene-
tą, užtikrindamos tolesnį organizacinį ryšį. Jos uo-
liai bendravo su studentėmis – organizavo bendrus
vakarus megzdamos pirštines, kojines ir šalikus Vil-
niaus mokyklų jaunimui. Buvo atvejų, kai vyresnės
giedrininkės paremdavo korporantes materialiai.
Nėra aišku, kuriais metais, bet vėliau „Giedros“ drau-
govė tapo korporacija. 

Skaičiai auga

1930 m. tautininkų valdžia uždraudė moksleivių
bei studentų ateitininkų veiklą. Nukentėjo ir trys
giedrininkės – Jonė Petrauskaitė, Vitalija Kudirkaitė

ir Aleksandra Savickaitė. 1931 m. Petrauskaitė buvo
patraukta teisman ir po ilgai užsitęsusios bylos, 1933
m., nubausta kalėti tris mėnesius “dėl priklausymo
nelegaliai organizacijai”. Šie įvykiai nesustabdė
giedrininkių ryžto toliau veikti. 1933 m. jų gretos iš-
augo iki pusantro šimto studenčių. Jos susiorgani-
zavo į veiklos būrelius pagal domėjimąsi ir poreikius:
pedagogių būrelis ruošė paskaitas, lankė mokyklas
ir vaikų prieglaudas, šeimotyros būrelis tyrinėjo
klausimus, susijusius su šeimos gyvenimu, pritai-
komojo meno būrelis puoselėjo šiuolaikinį ir tauti-
nį meną, labdaros būrelis lankė ligonines, raupsuo-
tuosius, proto ligonių namus ir skurstančias šeimas,
eucharistininkės kas mėnesį rinkdavosi nagrinėti
įvairių dvasinio turinio klausimų, o literačių būre-
lis sekė ir studijavo naująją literatūrą ir pačios
kūrė. 

Tęsėsi „Giedros“ metinės šventės: 1930 m. gied-
rininkės keliavo Nemuno pakrantėmis į Pažaislį, kur
vyko iškilmingas susirinkimas po atviru dangumi.
Paskutinioji metinė šventė vyko 1940 m. gegužės 26
d. Joje dalyvavo vysk. Mečislovas Reinys, prof. Sta-
sys Šalkauskis, prof. Pranas Dovydaitis bei dr. Jonas
Grinius. Vakare Pažaislio visuomenei buvo sureng-
tas laužas, kur dalyvavo popiežiaus nuncijus arki-
vyskupas A. Centoza.

Be tiesioginio darbo atskiruose būreliuose gied-
rininkės aktyviai prisidėjo prie bendros ateitinin-
kiškos veiklos: darbavosi prie Prano Dovydaičio
įsteigto žurnalo “Naujoji Vaidilutė”, dirbo Ateiti-
ninkų taryboje, vadovavo valgyklai Ateitininkų rū-
muose, prisidėjo prie 1930 m. kongreso ruošos dar-
bų. 

Siekdamos ugdyti visapusišką asmenybę, gied-
rininkės rūpinosi lavinti ne vien tik protą, bet ir
kūną. Kiekvieną sekmadienį, prieš Mišias, daly-
vaudavo mankštoje, sudarė krepšinio komandą, pri-
klausė ateitininkių sporto klubui ,,Gražina”. 

Giedrininkės kartu su kitų ateitininkų korpo-
racijų narėmis 1930 m. gruodžio 7 d. surengė litera-
tūros vakarą, kurio žvaigždė buvo Salomėja Nėris.
Savo kūrybą taip pat skaitė Gabrielė Petkevičaitė-
Bitė. Vakarą vedė Sofija Kymantaitė-Čiurlionienė. Va-
kare dalyvavo rašytojai Vincas Krėvė-Mickevičius,
Antanas Vienuolis ir kun. Juozas Tumas-Vaižgantas.
Renginys buvo vertas ypatingo dėmesio ne vien fe-
ministiniu požiūriu, bet ir kaip rodantis ateitininkų
svetingumą kitoms pasaulėžiūroms.

1939 m. studentams ateitininkams atsivėrė var-
tai studijuoti Vilniaus universitete. 1940 m. vasario
17 d. vykusiame susirinkime iš korporacijos atstovų
buvo išrinkta Vilniaus universiteto Studentų atei-
tininkų sąjungos valdyba. Giedrininkė V. Valiulytė
tapo sekretore. Valdybos pirmasis uždavinys buvo
ruoštis 1940 m. birželio 28–30 d. Vilniuje vyksiančiam
jubiliejiniam kongresui. Planuotas kongresas neį-
vyko, nes birželio 15 d. sovietų kariuomenė peržen-
gė Lietuvos sieną ir kraštą okupavo. Netrukus pra-
sidėjo visos ateitininkiškos organizacijos naikinimas.

Bus daugiau

,,Giedros” istorija
Čikagos Giedrininkių susirinkimas

1930� rudenį� išrinkta� draugovės� Giedra� valdyba.� Iš� k.� O.� Mickevičiūtė,� pirm.� Ona
Gurevičiūtė�(sėdi),�Veronika�Kirkilaitė,�Elena�Idzelevičiūtė�ir�A.�Smilgytė.�
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Minėdamas savo 60 metų buvimo Jėzaus Drau-
gijoje jubiliejų, tėvas Antanas Saulaitis SJ pra-
ėjusiame ,,Draugo” numeryje prisiminė metus, pra-
leistus naujokyne, rytinėje JAV pakrantėje. Šian-
dieną kunigas minti mis keliauja toliau, per savo jė-
zuiti nio gyvenimo dešimtmečius.

ANTANAS SAULAITIS SJ

1941-ieji. Tėvas su dvejų metukų sūneliu yra blaš-
komi tarp pabėgėlių stovyklų Rytprūsiuose; mama su
naujagime dukrele pusmetį praleido Alen šteino ligo-
ninėje… 

1951-ieji. Pagaliau naujoje šalyje, Waterbury
miestelyje Connecticut valstijoje šeima iš nuomoto buto
persi krausto į nebaigtą statyti savo namelį miško pa-
kraštyje. Vaikai mokinukai ir mama mokytoja keliauja
į Šv. Juo zapo lietuvių parapijos mokyklą, taip pat į
bažnyčią, kurioje 1969 m. įvyks kunigystės šventimai...

1961-ieji. Baigęs Fairfield universitetą, pirmą
kartą vadovavau di desniam skautų būriui Rako sto-
vykloje, prieš pat stojant į jėzuitus. Po to skrynia dra-
bužių ir asmeniškų daiktelių traukinio bagažo sky-
riuje keliavo į jėzuitų naujokyną Pennsylva nijoje. Ma-
rylando jėzuitų provincija priėmė Lietuvos provin-
cijos naujoką, jau trečią iš ten buvusių penkių kan-
didatų, dvejų metų ugdymo programai. Kai po metų
tėveliai atvažiavo manęs aplankyti, ištisus metus su
niekuo lietuviškai nekalbėjęs paklausiau: „Ar mano
kalba jums neskamba keistai?” Gerai, kad gimnazi-
joje ket verius metus mokiausi lotynų kalbos, nes čia
kasdien, išskyrus ketvirtadienius, iki Vatikano II su-
važiavimo bu vo kalbama romėnų kalba.

1971-ieji. Po visų filosofijos ir teologijos moks-
lų bei chemijos magistro studijų jėzuitų Boston Col-
lege, pagaliau atsidūriau Brazilijos Sao Paulo mies-
te, tuomet turėjusiame septynis milijonus gyvento-
jų. Čia, Šv. Kazimiero lietuvių parapijoje, su trimis
vyresniais jėzuitais aptarna vome trylika lietuvių ben-
druomenė lių – pravesdavome sekmadienines Mi-
šias ir užsiėmėme kita reikalinga veikla. Jėzuitai re-
dagavo ir leido sa vait raštį ,,Mūsų Lietuva”, naujoje
sa lėje repetavo ,,Nemuno” ansamblis, veikė šešta-
dieninė mokyklėlė. Šio kia dieniais teko dėstyti jėzuitų
filo sofijos fakultete. Dekano latvio jėzui to dėka, ka-
rinės diktatūros laikais ga vau mokytojo vizą. Išsi-
vystė bendra veikla su lietuviais saleziečiais senojoje
Vila Zelinos parapijoje; su laukėme III Pasaulio lie-
tuvių jaunimo kongreso (2021 m. Punske vyko jau
XVI). Jėzuitų ugdymo trečiuosius dvasingumo metus
praleidau Rio de Janeire ir šiaurės rytų Brazilijos pa-
jūryje.

60 metų Jėzaus Draugijoje – 2

Dešimtmečiai

1981-ieji. Nuo 1956 m. išaugę Či kagoje jėzuitų
namai, koplyčia ir Jau nimo centras. Pastarasis at-
viras vi siems lietuviams ir priglaudęs Pa sau lio lie-
tuvių archyvą. Jaunimo centro administravimą pa-
laipsniui perleidome pasauliečių tarybai, patys to-
liau mokytojaudami lituanistinėse mo kyklose, reng-
dami pamaldas jėzuitų koplyčioje, talkindami vie-
tinėms lie tuvių parapijoms, vasarą kapelionaudami
ateitininkų, skautų ir kitose stovyklose, bendra-
darbiaudami viso kioje lietuvių veikloje. Per mėne-
sinį žurnalą ,,Laiškai lietuviams”, vieti nes Jaunimo
centro ,,Mūsų žinias” iš ti kimai ir plačiai palaikėme
ryšį. Il gus metus Čikagoje buvo 10–12 jėzui tų, kiek-
vienas įsitraukęs dar į kokią kur nors visuomeninę
veiklą.

1991-ieji. Jėzuitai pareigas eina pamainomis.
Nuo 1983 m. teko būti jė zuitų, gyvenančių už Lietu-
vos ribų, provincijolu. Iki 1990 m., kai pačioje Lie-
tuvoje vienuolijos galėjo pradėti laisvai veikti. At-
gimimo metai buvo iššūkis visiems – reikėjo atras-
ti būdą  tiesiogiai talkinti ir palaikyti. Su dosnia ge-
radarių pagalba skrido per vandenyną parama,
skirta jėzuitų baž nyčių ir gimnazijų atkūrimui. At-
 sirado ryšys su Jėzaus Draugijos centru Romoje ir
kaimyninėmis provincijomis. Kelis kartus per me-
tus tekdavo skristi vertėjauti bei palydėti sve čius, at-
vykstančius dalyvauti tarp tautiniuose ar provinci-
jų susitikimuose, rūpintis jėzuitais studentais užsie -
nyje, telkti lėšas. Čikagoje vis didėjant pietvakariuose
apsigyve nusiam lietuvių skaičiui, ryžomės pa tarnau-
ti 1989 m. Lemonte įsteigtai Palaimintojo Jurgio Ma-
tulaičio misijai.

2001-ieji. Lietuvos jėzuitų pro vin cijolui kun. Jo-
nui Borutai 1997 m. tapus vyskupu, jėzuitai pasky-

rė ma ne perimti jo parei-
gas. Pasiruošimas persi-
kraustymui iš Čikagos į
Vilnių užtruko mėnesius
– reikėjo naujoms sąly-
goms pritaikyti Jaunimo
centrą, jėzuitų namus,
pasirūpinti čia gyvenan-
čiais broliais. Pokario
metais į JAV atvykę ir
ištikimai čia dirbę broliai
jėzuitai bei kunigai jau
buvo sulėtėję, jiems rei-
kėjo paramos ir globos.
Mums padėjo ir naujai
atvykę tautiečiai. Lietu-
voje atsivėrė galimybės
aukštosiose mokyklose
dėstyti religinius daly-
kus, tai su seselių eucha-

 ristiečių pagalba ruošė-

Tėvui�Antanui�visuomet�miela�vaikų�draugija. Dainos�Čyvienės�nuotr

mė vado vėlius. Taip pat pradėjome Ben drakeleivių
sielovadinę veiklą išsituokusiems, visais būdais
stengėmės puoselėti savanorystę, kurios sovietme-
čiu nebuvo.

2011-ieji. Po devynerių metų, pra leistų Lietu-
voje, provincijolas pasiuntė mane į Lemontą, Pal. J.
Ma tu laičio misiją. Po kiek laiko provincija nupirko
namelį, tai buvo galima saulėgrąžas kiemelyje au-
ginti. Čika ga buvo ir tebėra senesnės kartos – tokių,
kaip aš – ir naujai įsikūrusių lietuvių derinys. Kaip
visose tautose, būna įtampos, bet visuomet yra išei-
 tis. Labai maloniai rugsėjį švęsda vo me Bendruo-
menės dieną – su vieno mis Mišiomis vietoje trijų, su
meno projektu, su tarnysčių muge. Misijos taryba,
tikinčiųjų uolumas, sumanumas palaiko Pal. J. Ma-
tulaičio misiją ir toliau. Lemonto apylinkės draus-
tiniuose vėl galėjau palaikyti ryšį su gamta – kaip ir
pačioje JAV gyvenimo pradžioje, kai su sesute au-
gome miš ko pakraštyje.

2021-ieji. Tuos aštuonerius me tus, vėl gyvenant
JAV, su vyresniųjų skaučių būrelio pagalba Lietuvoje,
vystėsi mintis apie Misijų stoteles. Pagaliau, 2018 me-
tais, ji išaugo į paro  dą Bažnytinio paveldo muzieju-
je Vilniuje, vėliau – keliaujančią Misi jos stotelių pa-
rodėlę, įstrigusią Čika goje karantino metu. Nuola-
tines parodėlės buvo įrengtos Vilniaus jėzuitų gim-
nazijoje ir bibliotekoje. Viskas gimė iš noro palaikyti
visuotinės Bažnyčios vaizdą ir savanoriškų tar-
 nybų judėjimą. Šį kartą sugrįžau į Lietuvoje labiau
sekretoriaus parei goms ir gyvenu lėtesnį, nebevai-
ruojančio žmogaus gyvenimą. Bendra darbiavimu
spaudoje, knygomis, dar bu ir malda stengiuosi pa-
laikyti jau nų jėzuitų kelionę į jų šešiasdešimtmetį.
Gyvenu dėkinga širdimi už visus ir visiems, kurie
gyvenimo ir tar nysčių kelyje buvo bendrakeleiviai,
kibirkštys, bičiuliai ir draugės.Šioje�knygelėje�–�didieji�mažųjų�klausimai,�į�kuriuos�atsakė�kun.�A.�Saulaitis.

Be�gamtos�–�kaip�be�oro…
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RIČARDAS JARAMIČIUS

Šių�metų�rugpjūčio�6–8�dienomis�Plungės�dva-
ro�sodyboje�vyko�64-asis�Santaros-Šviesos�su-
važiavimas.�Jo�metu�diskutuota�dvarų�kultūros,

politikos,�laisvės,�lyčių�lygybės,�švietimo�ir�architek-
tūros�klausimais.�Nemažai�dėmesio�skirta�išeivijos�te-
matikai.�Šių�metų�suvažiavimas�galėjo�pasigirti�itin
turininga� kultūrine� programa.� Šalia� pranešimų� ir
diskusijų,�suvažiavimo�dalyviai�buvo�kviečiami�klau-
sytis�Mykolo�Kleopo�Oginskio�mu�zikos�koncerto�ir�da-
lyvauti�eks�kur�sijose�Plungės�dvaro�komplekse�bei�Rie-
tavo�mieste.�Nepaprastai�džiugino�galimybė�gyvai
bendrauti,� dalin�tis� savo� mintimis,� pastebėjimais.
Gyvas�ir�betarpiškas�bendravimas�pastaraisiais�me-
tais�tampa�dar�labiau�branginamas�ir�vertinamas.

Prezidentas V. Adamkus priminė priesaikus

Tradiciškai suvažiavimo pra džio je nuskambėjo
vieno pirmųjų san tariečių prezidento Valdo Adam-
 kaus sveikinimo žodis. Deja, pats Pre zidentas suva-
žiavimo atidaryme da ly vauti negalėjo, tad jo atsiųs-
tą kalbą perskaitė profesorius Egidijus Alek sandra-
vičius. Kalboje V. Adamkus priminė Santaros-Šviesos
įkūrėjų sie kius ir idealus – niekada nepamiršti lais-

bičiulį Vy tautą Kavolį, V. Adamkus pabrėžė, kad di-
džiausiu lietuvių visuomenės laimėjimu jis laikė su-
gebėjimą diskutuoti su kitaminčiais. Prezidentas pa-
 brėžė, kad tai ypač svarbu šiandien, pandemijos aki-
vaizdoje, kai visuome nėje požiūris į skiepus ar vi-
rusus gali visiškai apakinti ir padalyti mases į dvi
nebesikalbančias stovyklas.

Išskirtinis dėmesys – 
M. Alseikaitei-Gimbutienei

Džiugu, kad Santaros–Šviesos su važiavimų
metu prisimenami pirmieji santariečiai bei jiems
skiriami išsamūs pranešimai. Šiais metais dėmesys
buvo skirtas garsiai lietuvių archeologei, antropo-
logei, kurios ju bi liejinius metus šiemet minime –
Marijai Alseikaitei-Gimbutienei. Pra nešimą „Se-
nosios Europos atra dė ja ir Naujosios Vizijos regė-
toja”, skirtą šiai iškiliai mokslininkei perskaitė fi-
losofas, profesorius Naglis Kardelis. Jis teigė, kad šie
jubiliejiniai M. Alseikaitės-Gimbutienės metai
mums suteikia progą dar kartą įvertinti ir iš nau-
jo suvokti jos nuveiktų darbų reikšmę Lietuvai ir pa-
sauliui. Pirmoje pranešimo dalyje filosofas aptarė
M. Alseikaitės-Gimbutienės indėlį į bendrą huma-
nitarikos raidą, o antroje dalyje – svarstė apie
mokslininkės nuopelnus praktinei bei teorinei ar-
cheologijai. Anot N. Kar delio, didžiausias moksli-
ninkės nuo pelnas yra tas, kad ji atskleidė, jog skir-
tingose ir neretai viena nuo kitos nutolusiose Eu-
ropos dalyse gyvavo archeologinės kultūros, paly-
ginti pa našios tiek materialiosios, tiek hipo tetiškai
rekonstruojamos dvasinės kultūros lygmeniu. Pro-
fesorius pa brė žė, kad per visą archeologinių ty rimų
istoriją tik labai retam archeologui yra nusišypso-
jusi laimė atrasti visą priešistorinės kultūros kon-
tinentą. M. Alseikaitė-Gimbutienė ne tik kasinėjo ar-
cheologinius artefaktus, bet interpretuodama at-
skleidė hipotetinius jų reikšmių klodus. Tad, kaip
vaizdžiai ir metaforiškai pasakė pranešėjas: „M. Al-
seikaitė-Gimbutie nė vykdė kasinėjimus net tik fi-
zinėje že mėje, bet ir minties bei prasmės žemėje”.

Pranešime išsamiai aptartas ir M. Alseikaitės-
Gimbutienės išskirti nu mas tarp kitų to meto ar-
cheologų. Kaip nurodė N. Kardelis, XX a. 7 de šimtme-
tyje JAV vyravo suvokimas, kad archeologija gali at-
skleisti tik ma terialiąją praeities žmonių gyveni mo
pusę. M. Alseikaitė-Gimbutienė kritikavo tokią ar-
cheologijos kryptį ir jos susitelkimą tik į fizinę prie-
šistorinių žmonių aplinką. Mokslininkė visą savo
energiją nukreipė artefaktų reikšmių ir priešistori-
nio žmogaus dvasinės kultūros atkūrimo kryptimi bei
hipotetiškai stengėsi rekonstruoti tą senąjį pasaulį.
Pranešėjas teigė, kad lietuvių archeologės intelek-
tualinis paveldas nepaprastai svarbus šiandienos Eu-
ropos gyventojui, kurį neramina klimato kaita, pan -
demija, žmonių susvetimėjimas. M. Alseikai tė-Gim-
butienė šiuolaikinės vakarų civilizacijos žmogui
siūlo permąstyti kelių tūkstantmečių praeities žmo-
 nių pasaulėvaizdžius. Pagarba žmo gui, jo gyvybei,
gamtai, socialumas ir subtiliai išpuoselėtas ben-
druomeniš kumas yra senųjų europiečių vertybės, ku-
rios svarbios ir šiandien. N. Kardelio nuomone,
mokslininkė jo kiu būdu nesiūlė kopijuoti senųjų žmo-
 nių gyvenimo, bet tik ragino atkreipti dėmesį į tuos
gyvenimo aspektus, kurie gali tapti svarbūs mums.

Po pranešimo ir trumpos diskusijos buvo ro-

Santara-Šviesa’21:
aktualios temos, prasmingi pranešimai

Dokumentinio� kino� vakaras.� Kalba� Egidijus� Aleksandra-
vičius.� A.�Liauksmino�nuotr.

Literatūrinis�vakaras.�Iš�k.:�Valdas�Papievis,�Giedrė�Kadžiulytė�ir�Dalia�Staponkutė.�
R.�Jaramičiaus�nuotr.

Koncerto� akimirka.� Solistė� Giedrė� Zeicaitė� ir� pianistė
Šviesė�Čepliauskaitė.� R.�Jaramičiaus�nuotr.

Suvažiavimo�akimirka.�Iš�k.:�Rita�Trimonienė,�Zita�Medišauskienė,�Jolanta�Skurdauskie-
nė�ir�Dainora�Pociūtė.� R.�Jaramičiaus�nuotr.

domas režisieriaus Algir do Tarvydo dokumentinis
filmas „Ma rija Alseikaitė-Gimbutienė” (1993). Filme
galėjome išvysti archy vinius kadrus, kuriuose lie-
tuvių moks lininkė kalba apie savo gyveni mą ir ty-
rimus.

Įdomi tema – dvarų kultūra

Antroje sekcijoje – „Gyvenimas dvaruose: valdo-
vai, didikai, bajorai” kalbėta apie dvarų kultūrą ir is-
toriją. Pranešimuose paliestas visas spektras dvarų is-
torijos aspektų – nuo valdovo rūmų iki bajorų dvarų.
Disku si ją moderavusi ir pranešimą skaičiusi kultūros
istorikė, profesorė Dainora Pociūtė kalbėjo apie Abie-
jų Tautų Respublikos karalių Steponą Batorą ir jo dva-

 vės ir mąstyti Lietuvos likimą. Prezidentas pabrėžė,
kad XX a. vidu ryje Jungtinėse Amerikos Valstijose su-
sispietę aktyviausi mąstytojai ne priklausomiesiems
žmonėms iškėlė keturias svarbiausiais „ateities var-
tų kolonas”, labai tiksliai aprašytas „San taros-Švie-
sos” 25-mečio knygoje: liberalinę – skleisti tarp lie-
tuvių pa garbą žmogaus teisėms, toleranciją ir visų pa-
saulėžiūrų lygybę; nacionalis tinę – suaktyvinti stu-
dentų dalyvavi mą Lietuvos laisvės kovoje; humanis-
 tinę – rūpintis asmenybės vystymusi ir moralinėmis
problemomis, ir pragmatinę – veikti apskritai visa, ko
išei viškai lietuvių visuomenei labiausiai reikėjo. 

Anot prezidento, šiek tiek pare da gavus antrą ir
ketvirtą punktus, tie priesaikai toliau gali kreipti tei-
singu keliu į bendro Lietuvos gėrio ateitį. Kal boje ci-
tuodamas taip pat vieną pirmųjų santariečių, savo

rą. Anot pranešėjos, šis valdovas bei jo dvaras pasi-
žymėjo išskirtiniais ir kitiems valdovams nebūdingais
bruožais. Steponas Batoras buvo mobiliausias XVI a.
valdovas, kuris mažai mėgavosi sėsliu ir patogiu rū -
mų gyvenimu. Valdovas daugiau lai ko praleisdavo karo
lauke negu rezidencijose. Istorikės nuomone, išskir-
tinis karaliaus dvaro bruožas – dvaro vyriškumas. Ste-
pono Batoro dvare bū ta tik vienos moters – skalbėjos.
Nors dvaro tarnautojai turėjo šeimas, bet pačiame dva-
ro viduje buvo rei kalauta būti tik vyrams. Galiausiai
iš pranešimo sužinojome, kad Steponas Batoras, bū-
damas pamaldžiu kataliku ir remdamas vienuolius jė-
zuitus, pasižymėjo religine tolerancija. Ant rą jį pra-
nešimą skaitė istorikė, profesorė Rita Trimonienė. Kal-
bėdama apie Lietuvos Didžiosios Kunigaikš tystės di-
dikus, istorikė teigė, kad aukš tesniąją padėtį užėmę kil-
min gieji dažnai turėdavo ne po vieną re zidenciją. Tai
buvo ypač svarbu gy venant aktyvų politinį gyvenimą.
Juk didikui reikėdavo dalyvauti puotose, seimeliuo-
se, susitikimuose. Sa vo pranešime R. Trimonienė ap-
tarė vienos garsiausių ir turtingiausių Že maitijos di-
dikų giminių – Nagurskių rezidencijas. 

Apie bajorų dvaro pokyčius XIX a. kalbėjo isto-
rikė Zita Medišaus kie nė. XIX a. buvo politinių per-
vartų lai kas. Tačiau anot istorikės, bajorija, beveik
praradusi savo politinę galią, išlaikė didelius žemės
plotus. Dvarai šiuo laikotarpiu išliko pagrindiniais že-
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mės ūkio produkcijos gamintojais ir
ekonominio gyvenimo centrais. Istori-
kė teigė, kad XIX a. dvarai taip pat buvo
svarbūs kultūrinio gyvenimo židiniai,
o kai kurie bajorai rū pinosi mokyklų
steigimu, draugijų ir visuomeninių
iniciatyvų rėmimu. Paskutiniame sek-
cijos pranešime isto rikė, Plungės Že-
maičių muziejaus direktoriaus pava-
duotoja Jolan ta Skurdauskienė kalbė-
jo apie Ogins kių rezidencijas Plungėje
ir Rietave. Pranešimas puikiai įsikom-
ponavo į tolimesnę programą, nes po to
suvažiavimo dalyviai buvo pakviesti
vykti į Rietavą. Jame buvo galima ap-
lankyti Šv. Mykolo Arkangelo bažnyčią,
kurioje mus maloniai sutiko klebonas
Antanas Gutkauskas. Rietavo Ogins kių
kultūros istorijos muziejaus di rektorius
Vytas Rutkauskas įdomiai ir gyvai pri-
statė Rietavo miesto isto riją. Vakare
vyko klasikinės muzikos koncertas.
Solistė Giedrė Zeicaitė ir pianistė Švie-
sė Čepliauskaitė atliko Mykolo Kleopo
Oginskio kūrinius. Džiugu ir tai, kad ki-
tomis renginio dienomis suvažiavimo
dalyviams bu vo surengtos ekskursijos
Plungės Oginskių rūmuose, bibliote-
koje, rū mų parke. Tai nepaprastai pra-
turtino renginio programą ir leido ge-
riau pa žinti šias vietas. Visi norintys ga-
lėjo aplankyti parodą Žemaičių dailės
mu ziejuje „XX a. Lietuvos dailės klasi-
ka: žemaičių didieji”, kurią pristatė
kuratorė Ramutė Rachlevičiūtė.

Rūpestis humanitarinių mokslų
padėtimi

Šiais metais švietimo temai buvo
skirta šeštadienio ryto sekcija pavadi -
nimu „Be mokslo”. Joje kalbėta apie so-
cialinių ir humanitarinių moks lų pa-
dėtį. Diskusiją moderavusi profesorė
Emilija Sakadolskienė, tei gė, kad so-
cialinių ir humanitarinių mokslų at-
stovai yra priversti labiau kovoti už
savo būvį nei tiksliųjų mokslų atstovai.
Tai ypač aktualu kada kalbama apie
mokslo finansavimą ir valstybės po-
žiūrį. Sociologė Rūta Ži liukaitė, kalbėjo
apie socialinių mokslų ir jos atstovų
vietą kai valstybėje priimami spren-
dimai. Pranešėja liūd nai konstatavo,
kad egzistuoja po žiūris, nuvertinantis
socialinius moks lus. Mokslo finansa-
vimo srityje vyrauja siekis lėšas skir-
ti tam, kas kuria konkrečias techno-
logines inovacijas. Tuo tarpu socialinių
mokslų tyrimų teikiama nauda dažnai
kvestionuojama. Mokslininkė paste-
bėjo ir tai, kad sudarant ekspertų pa-
taria mą sias tarybas dėl pandemijos
suval dymo, į jas beveik nebuvo įtrauk-
ta so cialinių mokslų atstovų. Sociolo-
gės nuomone, šių mokslų atstovai tik-
rai turėtų svarbių žinių ir idėjų. 

Ugdymo mokslų padėtį apžvelgė
VDU profesorė Vilma Žydžiūnaitė. Anot
pranešėjos, švietimo politikoje ugdymo
mokslai kartais vertinami nesuvokiant
jų specifikos ir siekių. Profesorė nuo-
gąstavo, kad vertinant švietimą per-
nelyg didelis dėmesys sutelkiamas re-
zultatams, o tai atima iš švietimo jo kū-
rybinį humanizuojantį ir filosofinį po-
tencialą. Kaip rim tą problemą profesorė
išskyrė ir tai, kad Lietuvoje šiuo metu
nėra konkrečiai išaiškinti skirtumai
tarp universitetų ir kolegijų. Kokius
skir tingus tikslus ir misijas turi šios in -
stitucijos? Humanitarikos sričiai dis ku-
sijoje atstovavo istorikas, profesorius
Egidijus Aleksandravičius. Pra nešime
„Humanitariniai mokslai tarp valdiš-
kumo ir žmogiškumo” jis apgailestavo,
kad biurokratija ir formalūs vertinimai
yra nutolę nuo tik rosios humanisti-
kos. Anot profesoriaus, institucinis
mąstymas daro žalą, nes neskatina
moksluose apmąstyti egzistencinių
klausimų. Humanisti ko je privalu ieš-

koti žmogiškumo ir apmąstyti svar-
biausius žmogaus gy venimo klausi-
mus. Prisimindamas prezidento V.
Adamkaus kalbą, kurio je teigta, kad hu-
manistika prasideda, kai imama va-
dovautis sąžine ten, kur mokslas jau ne-
bepajėgia, E. Alek sandravičius ragino
mokslo žmones grįžti prie moralės ir
jautrumo sri čių. Baigdamas savo pra-
nešimą E. Aleksandravičius pateikė
keletą „re ceptų”. Jis teigė, kad huma-
nitarai privalo daugiau reikalauti iš sa-
vęs, nes humanistika turi daugiausia
laisvės nuo valdiškumo. Profesorius
siūlo ryžtingai jungtis į fondus bei ini-
cijuoti idėjas. Galiausiai istorikas tei-
 gė, kad neretu atveju geriausius ir pra-
smingiausius savo darbus mokslininkai
sukuria jau būdami pensijoje ir galė-
dami laisvai rašyti.

Apie laisvę – 
svarbiausią žmogaus teisę

Po pietų vyko dar dvi sekcijos. Pir-
moji iš jų – „Už mūsų ir jūsų lais vę”.
Diskusiją moderavo ir praneši mą skai-
tė filosofas, profesorius Rein Raud. Jis
išreiškė susirūpinimą, kad visuomenėje
yra jėgų, besistengian čių varžyti pilie-
čių laisves. Filosofas akcentavo, kad esa-
me laisvi tiek, kiek yra laisvas kitas
žmogus. Menotyri ninkė Agnė Narušy-
tė savo pranešime analizavo šiandieni-
nio menininko kū rybos laisvės klausi-
mą. Pranešėja pristatė kelis atvejus,
kada prieštarin gų vertinimų už savo
darbus sulau kusius menininkus siek-
ta drausti ar varžyti teisinėmis prie-
monėmis. Anot menotyrininkės tam
tikrose vi suomenės grupėse gajus noras
draus ti nepatogius menininkus. Sekciją
užbaigė filosofas, profesorius Gintau tas
Mažeikis pranešimu „Laisvė lošti lais-
ve: faustiška politika”. Iš pranešimo su-
žinojome, kad tokia politika ir toks
sandėris, kurį dar XVIII–XIX a. aprašė
vokiečių klasikas Johanas Volfgangas
fon Gėtė, gali užgimti ir politikoje ar
tarpvalstybiniuose santykiuose.

Vakaro sekcijoje „Lytis ir/ar žmo-
 nės”, kurią moderavo informati kas
Rimas Čuplinskas, pranešimą prista-
čiusi lyčių lygybės ir lygių gali mybių
tyrėja Ugnė Litvinaitė teigė, kad lyčių
stereotipizavimas žinia sklai doje vis
dar dažnas reiškinys. Pranešėja pa-
teikė tokių atvejų pavyz džius iš tele-
vizijos laidų. Anot U. Lit vinaitės, tokie
dalykai, kaip tolygus darbo apmokėji-
mas vyrams ir moterims bei darbo ir
laisvalaikio valandų pasiskirstymas
taip pat dar galutinai neišspręsti klau-
simai. Vilniaus universiteto dokto-
rantė Akvilė Giniotai tė kalbėjo apie ly-
tiškumo ugdymą. Ji teigė, kad lytiš-
kumo ugdymas Lietu vos mokyklose ne-
turi išbaigtų kon kre čių gairių, o ir
patys mokytojai daž nai nesiryžta kal-
bėti šiomis temo mis. Kaip ir pirmoji
pranešėja, A. Gi niotaitė pabrėžė, kad
lyčių stereotipai dažni ne tik žiniask-
laidoje, bet ir mokyklose.

Architektūra – miestų veidas

Trečiąją suvažiavimo dieną vyko
sekcija, skirta šiuolaikinei Lietuvos ar-
chitektūrai ir urbanistikai – „An tro sios
Respublikos architektūra”. Architektai
Audrius Ambrasas, Li nas Tuleikis bei
diskusiją moderavęs Martynas Man-
kus aptarė, kaip kei tėsi architektų dar-
bo specifika per vi są nepriklausomybės
laikotarpį, su kokiais iššūkiais susidu-
riama, koks architektų santykis su vi-
suomene ir užsakovais. Į gyvą diskusi-
ją įsitraukė ir auditorija. Nors paliestas
didelis spektras klausimų, norėtųsi iš-
skirti kelis. Pirmiausia, architektūra
yra itin svarbus veiksnys, lemiantis
mies to veidą. Antra, architektai, už sa-
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Ekskursija�Plungės�savivaldybės�viešojoje�bibliotekoje.����������������������A.�Liauksmino�nuotr.

Literatūrinis�vakaras.�Poezija�skaito�Rolandas�Rastauskas.�������������������R.�Jaramičiaus�nuotr.

 kovai ir visuomenė turi atsakingai sek-
ti, kokie architektūriniai sprendimai at-
siranda miestuose, miesteliuo se. Į dis-
kusiją įsitraukęs Plungės ra jono meras
Audrius Klišonis iškėlė mažosios ar-
chitektūros svarbą, formuojant miesto
savitumą bei darant jį jaukų vietos gy-
ventojams ir miesto svečiams.

Iš ekrano prabilo A. Štromas

Suvažiavimo metu vykę kino va ka-
rai buvo susiję su išeivija. Penkta dienio
vakarą suvažiavimo dalyviai galėjo iš-
vysti Henriko Gulbino ir Egi dijaus
Aleksandravičiaus filmus „Rau donoji
Cerro” ir ,,Patagonijos atmintis arba
Lietuvių motina”. Po filmų peržiūrų vy-
kusiose diskusijose E. Aleksandravičius
teigė, kad Pietų Amerikos išeivių pa-
veldas yra nepaprastai įdomus, tačiau
dar nesulau kęs pakankamai tyrėjų dė-
mesio. Šešta dienio vakarą vyko doku-
mentinio filmo „ Aleksandro Štromo
lais vės horizontai” (2021 m., autoriai:
Ona Biveinienė, Ilja Bereznickas ir
Saulius Sondeckis) pristatymas. Šie-
 met minime šio žymaus teisininko ir po-
litologo 90-ąsias gimimo metines. Filme
– autentiški kadrai iš pokalbių su A.
Štromu, artimų jam žmonių pri simini-
mai. Ypač jautru buvo išgirsti praėju-
siais metais mus palikusios A. Štromo
pusseserės Irenos Veisaitės mintis. Su-
važiavimo programoje žiū rėtas filmas
labai maloniai ir viltingai nuteikė. Ti-
kėkimės, kad Lietuvos visuomenė atras
A. Štromo intelektualinį paveldą, jo
tekstus, įžvalgas ir visa tai įvertins.

Santaros-Šviesos suvažiavimo
programą labai praturtino ir literatū-
 riniai vakarai. Pirmąją dieną vyko
pro zos vakaras, kurio metu apie savo

kūrybą kalbėjo bei kūrinių ištraukas
skaitė rašytojai Valdas Papievis ir Da-
lia Staponkutė. Pokalbį moderavo kny-
gų leidėja ir redaktorė Giedrė Ka džiu-
lytė, kuri pakeitė renginyje nega lėjusią
dalyvauti, tačiau klausimus at siuntu-
sią literatūrologę Jūratę Čerš kutę.
Antrasis vakaras buvo skirtas poezijai.
Savo kūrybą skaitė poetas Gintaras
Grajauskas, o rašytojas Rolandas Ras-
tauskas skaitė poezijos vertimus. 

Pabaigoje vyko suvažiavimo ap ta-
 rimas. Pasidžiaugta šių metų programa,
kuri dalyvių įvertinta kaip įdomi, ak-
tuali ir tematiškai gerai su dėliota. Vis-
gi, nors pranešimuose pa liesti svarbūs
klausimai, kartais kiek pritrūkdavo
laiko pranešėjų diskusijoms su audito-
rija. Pasidžiaugta ir naująja vieta, ku-
rioje pirmą kartą vy ko Santaros–Švie-
sos suvažiavimas. Viso suvažiavimo
metu jautėsi nuo širdus miesto vadovų
ir bendruo me nės dėmesys renginiui. Be
galo malo nu, kad suvažiavimo metu
buvo galima išgirsti įdomius ir pra-
smingus pranešimus, džiaugtis gyvu, iš-
siilgtu bendravimu bei mėgautis nuo-
stabia Plungės Oginskių rūmų aplinka.

Ričardas�Jaramičius
–� Vytauto� Didžiojo
universiteto� Istori-
jos�katedros�dokto-
rantas.�Mokslinių�ty-
rimų�kryptis� –�XVI–
XVII� a.� Lietuvos�Di-
džiosios� Kunigaikš-
tystės� bajorija,� tei-
sės�istorija.�Taip�pat
domisi� Lietuvos� iš-
eivijos� istorija.� Gy-
vena�ir�mokosi�Kau-
ne.
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Tokijo olimpinėse žaidynėse galima buvo iš-
vysti ne tik 42 atletus iš Lietuvos, bet ir dar
keletą sportininkų, atstovaujančių užsienio
valstybėms, tačiau turinčių lietuviškų šaknų.

Savo olimpinę svajonę įgyvendino tinklininkė Indrė Sorokaitė. Italijos
pilietybę turinti ir šiai šaliai atstovaujanti sportininkė debiutavo olim-
pinėse žaidynėse. 

Vyrų sportinės gimnastikos varžybose buvo galima išvysti ne tik lie-
tuvį Robertą Tvorogalą, bet ir Švedijai atstovaujantį Davidą Rumbutį. Lie-
tuvio ir švedės sūnus daugiakovėje tarp 66 dalyvių užėmė 61-ąją vietą. 

Meninės gimnastikos varžybose buvo galima pamatyti besivaržančią
JAV lietuvių dukrą Evitą Griškėnas. JAV atstovaujanti sportininkė Tokijuje
iškovojo 12-tą vietą.Šeštąją vietą moterų regbio-7 turnyre iškovojusiai JAV
rinktinei atstovavo Abby Gustaitis. Vienos JAV rinktinės lyderių prosenelis
buvo lietuvis, emigravęs į JAV. 

2004 ir 2008 metų olimpinė čempionė JAV fechtuotoja Mariel Žagunis
dalyvavo jau penktosiose savo olimpinėse žaidynėse. Sportininkė, kurios
senelis buvo emigrantas iš Lietuvos, fechtavimo kardu varžybose šįkart liko
be olimpinio medalio, iš kovos dėl jo pasitraukusi varžybų ketvirtfinaly-
je.

Tokijuje vykusiose moterų dviračių plento lenktynėse 19-ta atvažiavo
Slovėnijos atstovė Eugenija Bujak. Ši lenkė gimė Lietuvoje, Lentvaryje. Ji
yra buvusi pasaulio treko vicečempionė, o nuo 2018 m. atstovauja Slovė-
nijai. 

Moterų dziudo varžybose sėkmingai pasirodė lietuviškų šaknų turinti
kanadietė Jessica Klimkait. Šių metų pasaulio čempionė svorio kategori-
joje iki 57 kg pasidabino bronzos medaliu. 

Tokijo olimpinių žaidynių vyrų 100 m plaukimo krūtine varžybose kar-
tu su lietuviais Giedriumi Titeniu ir Andriumi Šidlausku varžėsi ir brazilas
Caio Pumputis, kurio seneliai yra iš Lietuvos. Jis atrankoje liko 34-tas.

Amerikos lietuvių dukra Tokijuje gynė JAV garbę
„Aš�suprantu�lietuviškai,�bet�nelabai�ge-
rai�šneku”,�–�ganėtinai�taisyklinga�lie-
tuvių�kalba�išpyškino Evita Griškėnas.
Nors�vardas�ir�pavardė�–�lietuviški,�bet
E.� Griškėnas� visą� gyvenimą� praleido
Jungtinėse� Amerikos� Valstijose� ir� at-
stovavo� šiai� šaliai� Tokijo� olimpinėse
žaidynėse.

Japonijoje Evita siekė išpildyti
vaikystės svajonę – laimėti olim-
pinį medalį. Deja, jo medžioklę

teks atidėti vėlesniam laikui – Tokiju-
je ritminės gimnastikos varžybose
Amerikos lietuvių dukra užėmė 12-tą
vietą.

„Vaikystėje nupiešiau paveikslą,
kuriame aš stovėjau ant olimpinio po-
diumo ir laikiau medalį”, – sakė 20-
metė sportininkė. Tokijuje ji siekė ma-
terializuoti vaikystės piešinį. „Tai ne-
apsakomas jausmas, kartu ir didelė at-
sakomybė, nes nenorėjau nuvilti šei-
mos, draugų, trenerių, rinktinės narių,
be to, šalies, kuriai atstovauju”, – apie
dalyvavimą olimpiadoje kalbėjo mer-
gina.

Ritminę gimnastiką kultivuojanti
E. Griškėnas teigė, kad šiam sportui
reikia ne tik paruošto kūno, bet ir
tikslios technikos bei muzikinės klau-
sos. „Aš galiu, aš turiu, aš privalau”, –
prieš olimpiadą nusiteikimą rodė lie-
tuvių kilmės amerikietė.

Dabar dvidešimtmetė – viena ryš-
kiausių JAV ritminės gimnastikos
rinktinės žvaigždžių, suspindusi 2019
m. Panamerikos žaidynėse, kuriose
iškovojo ne tik keturis aukso medalius,
bet ir bilietą į Tokijo žaidynes.

Dėl koronaviruso suvaržymų To-
kijo žaidynių gyvai negalėjo stebėti žiū-
rovai, tad Evitą jos šeimos nariai pa-
laikė būdami JAV. „Aš žinojau, kad jie
visi labai mane palaiko, jaučiau jų
emocijas net ir per atstumą. Vertinau
kiekvieną, kuris mane palaikė, tai

man reiškia labai daug”, – kalbėjo
mergina.

Gimė sportininkų šeimoje

Ji gimė ir užaugo Čikagoje, bet
abu Evitos tėvai – garsūs Lietuvos
sportininkai. Sigitas ir Olga Griškėnai
prieš kiek daugiau nei dvidešimt metų
skynė laurus kultūrizmo scenoje. Abu
jie buvo Lietuvos čempionai; S. Griš-
kėnas 1997 ir 1999 m. tapo pasaulio čem-
pionu, o 2000-aisiais Graikijoje jie

triumfavo ir pasaulio porų čempiona-
te. Tais pačiais metais Griškėnai emig-
ravo į JAV ir čia susilaukė dukros Evi-
tos, kiek vėliau ir sūnaus Nathano, ku-
ris užsiima šaudymu iš lanko. 

E. Griškėnas tvirtina, kad užsiim-
ti profesionaliu sportui buvo jos pačios
sprendimas, o tėvai šia kryptimi nė
kiek nestūmė. „Manau, kad tai tiesiog
mano kraujyje. Sprendimą priėmiau
pati. Aš tiesiog mėgaujuosi savimi,
gyvenu kiekviename momente. Ma-
nau, labai svarbu išlikti savimi ir būti
susikoncentravusiam į tai, ko tu sieki”,
– sakė Evita.

Viena pirmųjų jos sau pačiai išsi-
keltų užduočių Tokijo olimpiadoje –
gauti lietuvišką ženkliuką. „Lietuvos
[ženkliukas] buvo vienas pirmųjų, ku-
rių ieškojau ir gavau. Tik atvykusi ži-
nojau, kad man būtina jį gauti”, –
džiūgavo Evita. 

Ryšys su Lietuva gimnastei labai
rūpi. ,,Kai buvau maža, lietuvių kalba
buvo gana dažna namuose. Aš užaugau
valgydama lietuviškus patiekalus. Die-
ve, kaip aš mėgstu cepelinus. Mano
mama gamina labai skanius cepelinus.
Taip pat per šventes mes visada val-
gome šakotį, labai patinka saldūs gry-
bukai. Labai mėgstu šiuos saldumy-
nus”, – sakė E. Griškėnas.

Nors gabi sportininkė dar niekada
nėra aplankiusi savo tėvų gimtinės, ke-
lionė į Lietuvą – Evitos planų sąraše.

Evita�Griškėnas�Tokijuje�buvo�12-ta.

Mariel�Žagunis� Abby�Gustaitis Jessica�Klimkait

Indrė�Sorokaitė Eugenija�Bujak

Caio�PumputisDavidas�Rumbutis

Parengė Dainius Ruževičius
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Rodydama�savo�laimėtus�aukso�medalius,�Neringa
sako:�,,Žmonėms�atrodo,�kad�gali�sportuoti,�varžytis
ir�siekti�rekordų�tik�būdamas�jaunas.�Tačiau�aš�esu�įsi-
tikinusi,�kad�tą�galima�daryti�tol,�kol�esi�gyvas”.�

Straipsnyje pasakojama apie tai, kokį kelią
teko nueiti N. Jakštienei iki dabar, kad šio tei-
ginio tiesą įrodytų sau ir kitiems.

Neringa augo sovietinėje Lietuvoje socialiniame
būste, kuriame buvo labai prastos sąlygos – vienas
kambarys šeimai, viena šalto vandens kriauklė
penkioms šeimoms, tualetas – lauke. Ją ir seserį au-
gino motina, kuriai teko rūpintis ne tik dukrelėmis,
bet ir savo sveikata – moteriai buvo diagnozuota on-
kologinė liga, atlikta operacija. 

Kai Neringa buvo septintokė, jos gabumus leng-
vajai atletikai pastebėjo fizinio lavinimo mokytoja
ir nuvedė mergaitę pas trenerį. Mergaitė greitai bėgo,
bet kiek pasitreniravusi, ėmė rodyti gerus rezulta-
tus bėgimo su kliūtimis ir šuolių į tolį rungtyse. Tie
pasiekimai ją motyvavo atkakliai treniruotis. 

Būdama 17-os metų, ji pateko į Lietuvos ir Sovietų
Sąungos lengvosios atletikos sportininkų rinkti-
nes. Kartu su kitais prestižinės rinktinės nariais ji
vykdavo į sportines varžybas, rengiamas užsienyje
– Kuboje, Vengrijoje, Vokietijoje, Lenkijoje, Austri-
joje, Suomijoje. 

Sovietų sąjungos sporto rinktinės nariams buvo
skiriamos nemokamos sportinės uniformos, spor-
tiniai bateliai, net maisto kuponai, kurie padėjo Ne-
ringai išmaitinti šeimą. 

Laikui bėgant, Neringa ištekėjo, tačiau neati-
trūko nuo sporto – dirbo mokykloje fizinio lavinimo
mokytoja. Lietuvai išsikovojus nepriklausomybę
nuo Sovietų Sąjungos, atsivėrė keliai į pasaulį. 

1991 metais Neringos vyras atvyko į Ameriką, čia
ėmė darbuotis statybose. 1994 metais Neringa daly-
vavo Europos lengvosios atletikos čempionate, kur
atstovavo Lietuvai ir varžėsi šuolių į tolį ir bėgimo
su kliūtimis rungtyse. Praėjus vos mėnesiui po šių
varžybų, Neringa atvyko į JAV pas savo vyrą. 

Amerikoje N. Jakštienė pagimdė du sūnus. Mo-
teris susirado darbą, kurio imasi daugelis atvykėlių:
ji ėmėsi valyti privačius namus. Pirmuosius darbus
Neringa susirado pasikalbėjusi su bažnyčioje su-
tiktais žmonėmis. Kadangi ji gerai dirbo, atsirado vis
daugiau žmonių, kurie kvietė lietuvaitę valyti jų na-
mus. Kadangi reikėjo pinigų, tai Neringos darbo die-
na prasidėdavo prieš saulėtekį ir baigdavosi po sau-
lėlydžio. Moteris sako, kad daugelis tų žmonių, ku-
rių namuose ji dirbo, tapo jos draugais, netgi kartais
atstodavo šeimą. 

Šios pajamos iš namų valymo tapo dar svarbes-
nės, kai 2008 metais Neringa išsiskyrė su savo vyru
ir vaikų tėvu. Jis išvyko gyventi į Floridą ir sunkiai
mokėjo vaikų išlaikymui skirtus pinigus. 

Neringa manė, kad jos, kaip sportininkės karjera

Siekti svajonės niekada nėra vėlu
JAV lietuvė Neringa Jakštienė, gyvenanti

Memphis, TN apylinkėse, dalyvaudama leng-
vosios atletikos varžybose, jau pasiekė ne vie-
ną Amerikos ir pasaulio rekordą. Įdomiausia
yra tai, kad mūsų tautietė sportininkė yra 57-
erių metų.  Būdama vieniša mama, ji užaugi-
no du sūnus, o sulaukusi brandaus amžiaus,
grįžo į savo jaunystės sportą – lengvąją atle-
tiką. 

Neringos FB – nuotraukos iš varžybų, ku-
riose sportiška lietuvaitė spinduliuoja energi-
ją ir gerą nuotaiką, siekdama naujų rekordų. 

Apie Neringą prieš kurį laiką rašė ameri-
kiečių internetinė spauda. Straipsnis, kad ir šiek
tiek paklajojęs virtualioje erdvėje, nepaseno
(arba paseno tik tiek, kad Neringos asmeninėje
sąskaitoje atsirado dar daugiau rekordų). Ta-
čiau vis dar lieka įdomi ta istorija apie lietuvę,
kuri po 20 metų pertraukos nusprendė įgy-
vendinti jaunystės svajones. 

Apie N. Jakštienę ir jos sprendimą vėl grįž-
ti į didijį sportą, rašė Mark Giannotto interne-
tiniame The Commercial Appeal. Pagal jo
straipsnį ir parengėme šį pasakojimą.

tiniai jos laimėjimai. 
Neringa tapo Amerikos piliete. 
„Aš senstu, o mano rezultatai vis gerėja. Nežinau,

kas vyksta, – kalbėjo N. Jakštienė, su ašaromis
akyse. – Bet pradėti sportuoti niekada nevėlu. Ne-
svarbu, kokio amžiaus esate. Tai teikia džiaugsmą
ir laimę”. Pasakodama apie savo sportinius žyg-
darbius lietuvė tiki, kad jos patirtis gali įkvėpti dau-
gelį vienišų moterų emigrančių siekti savo svajonės
Amerikoje. 

Parengta pagal 
www.commercialappeal.com MarkGiannotto 

yra baigta. Ji svarstė, jog geriausia, ką ji, būdama to-
kio amžiaus, dar galėtų nuveikti – tai nebent daly-
vauti 10 kilometrų bėgimo arba maratono varžybo-
se. 

Tačiau kai 2014 metais mirė Neringos buvęs vy-
ras ir ji sūnus išsiuntė į Lietuvą dalyvauti tėčio lai-
dotuvėse, jai draugas bažnyčioje užsiminė apie Te-
nesio senjorų olimpiadą. Ta žinia ir mintis apie olim-
piadą pakeitė moters gyvenimą. 

,,Buvau pasidėjusi savo sportinius batelius į
spintą. Bet po 20 metų aš juos vėl išsiėmiau. Tačiau
tie senieji bateliai per tą laiką nuo ilgo gulėjimo jau
buvo net sutrūkinėję”, – prisiminė N. Jakštienė. Ta-
čiau naujieji jos įsigyti bateliai buvo puikūs, nes juos
avėdama, ji laimėjo 10 aukso medalių, kai pirmą kar-
tą dalyvavo ir varžėsi Tenesio senjorų olimpinėse žai-
dynėse. 

Neringa ėmė aktyviai treniruotis savarankiškai.
Kai netvarko namų, moteris pati tris valandas tre-
niruojasi Memphis University School, kur mokėsi jos
abu sūnūs, taip pat vietos Žydų bendruomenės cent-
re nuolat treniruojasi plaukdama baseine ir kilno-
dama svarsčius. 

Birmingham, AL vykusiame lengvosios atletikos
uždarų patalpų čempionate N. Jakštienė, varžyda-
masi 55-59 metų amžiaus moterų grupėje pasiekė
penkiakovės, šuolio į tolį ir trišuolio pasaulio re-
kordus. 

Po to Winston-Salem mieste ji pasiekė asmeninį
penkiakovės pasaulio rekordą, taip pat šuolių į tolį,
60 metrų barjerinio bėgimo pasaulio rekordus ir pa-
siekė 4x200 estafetės Amerikos rekordą. 

Mamos pasiekimais žavisi jos sūnūs. Vyresnėlis
Lukas Neringos pergales pavadino ,,beprotiško-
mis”, išreikšdamas tikėjimą, kad tai dar ne pasku-

Svarbiausia�–�atsispirti�ir�stengtis�kuo�toliau�,,nuskristi”.� „The�Commercial�Appeal”�nuotraukos

N.�Jakštienė:�,,Sportuoti�gali�tol,�kol�esi�gyvas”.

Neringos�pavyzdys�gali�įkvėpti�daugelį�žmonių.
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

LIETUVA

EP pirmininkas: tai kelia pasipiktinimą
Vilnius (ELTA) – Lietuvoje viešintis Europos Parlamento (EP) pirminin-

kas David Maria Sassoli sako, kad Aliaksandro Lukašenkos režimas, organi-
zuodamas nelegalios migracijos srautus į Lietuvą ir kitas ES šalis, naudojasi
„vargšais žmonėmis”. Pasak jo, kai kurie Baltarusijos pasienio pareigūnų veiks-
mai tiesiog kelia pasipiktinimą. 

„Lukašenkos režimas iš tikrųjų naudojasi vargšais žmonėmis, vyrais ir mo-
terimis. Mačiau pasipiktinimą keliančių veiksmų, kai policininkai stumia žmo-
nes per sieną. Tai yra žmogiškumo klausimas, tačiau ir ES sienos apsaugos klau-
simas. Taigi ištekliai ir iniciatyvos, kurių imsimės, yra dėl to, kad išlaikytu-
me šios sienos saugumą”, – sakė Europos Parlamento pirmininkas.

„Siena tarp Lietuvos ir Baltarusijos yra ES siena”, – akcentavo jis.
Vyriausybės vadovė Ingrida Šimonytė pažymėjo, kad labai svarbu, jog ES

institucijos nelegalios migracijos Lietuvos pasienyje problemą mato kaip visos
bendrijos problemą. 

„Bendradarbiauti su ES institucijomis sieksime, kad poveikis pastangų
spausti ES būtų kuo greičiau minimizuotas”, – teigė I. Šimonytė. 

Valstybės sienos apsaugos tarnybos (VSAT) ir Statistikos departamento duo-
menimis, praėjusią parą į Lietuvą iš Baltarusijos neįleista beveik 100 migrantų. 

Vidaus reikalų ministerija (VRM) sako, kad Baltarusijos režimas antradienį
įvykdė provokaciją, kai neteisėtai kirtę sieną į Lietuvos teritoriją pateko 12 bal-
tarusių pareigūnų.

Kontrabandinė�rinka�Lietuvoje�ir�toliau�auga.�Pernai�mūsų�šalyje�suvartota�dau-
giau�kaip�580�milijonų�nelegalių�cigarečių,�dėl�to�valstybė�neteko�82�mln.�eurų
potencialių�pajamų.�Nors�bendras�cigarečių�vartojimas�krito,�šešėlinės�rinkos
dalis�2020�m.�padidėjo�ir�pasiekė�20,2�proc.�–�daugiausiai�per�pastaruosius�pen-
kerius�metus.�Naujausio�KPMG�tyrimo�duomenys�rodo,�kad�didesnė�nelega-
lių�rūkalų�dalis�yra�tik�Prancūzijoje�ir�Graikijoje. 

Iš viso Lietuvoje per metus surūkoma 2,88 mlrd. cigarečių. Pasaulinio pro-
fesinių paslaugų bendrovių tinklo KPMG tuščių pakelių ir pardavimo duo-
menų tyrimas rodo, kad nepaisant to, jog bendras tabako gaminių varto-

jimas šalyje pernai sumažėjo 6 proc., nelegalių rūkalų vartojimo apimtys augo. 
Tyrimo duomenimis, 2020 metais nelegalių tabako gaminių rinkos dalis

Lietuvoje buvo 20,2 proc. Lyginant su ankstesniais metais pernai šešėlis iš-
augo beveik 2,5 proc. Tuo pačiu metu kaimyninėje Latvijoje fiksuotas 5 proc.
augimas ir šešėlio rinkos dalis siekė 19,1 proc., o Estijoje 2020 m. šešėlinė da-
lis sumažėjo 0,7 proc. ir sudarė 6,7 proc. 

Pagal šešėlinės rinkos dydį Lietuva rikiavosi trečia tarp Europos Sąjungos
valstybių. Mūsų šalį lenkė tik Prancūzija ir Graikija, kur suklastotos ir kont-
rabandinės cigaretės 2020 metais užėmė atitinkamai 23,1 proc. ir 22,4 proc. rin-
kos dalis. 

Dėl šešėlinės tabako rinkos Lietuva pernai neteko 82 mln. eurų mokes-
čių, Latvija prarado 59 mln., o Estija – 16 mln. eurų, kurie galėjo papildyti vals-
tybių biudžetus. 

Skaičiuojama, kad Lietuvoje pernai suvartota 580 mln. nelegalių cigarečių
– net 40 mln. daugiau negu 2019 metais. 

Dėl išsiplėtusio šešėlio Lietuvos biudžetas neteko rekordinio kiekio po-
tencialių pajamų – iš viso 82 mln. eurų. Tai – net penktadaliu daugiau, lygi-
nant su užpernai, kai prarasta 68 mln. eurų potencialių pajamų.

Net 88 proc. nelegalių tabako gaminių pernai į Lietuvą atkeliavo iš kai-
myninės Baltarusijos. Daugiausia jų buvo surūkoma Kauno ir Šiaulių ap-
skrityse. 

Kasmet atliekamas tyrimas taip pat pateikė įžvalgų apie COVID-19 pan -
demijos įtaką legalių ir nelegalių tabako gaminių vartojimui ES valstybėse.
Pastebėta, kad dėl karantino įvesti kelionių ribojimai itin paveikė gyvento-
jų ne savo šalyje įsigytų tabako gaminių vartojimą – jis sumenko net 18,5 pro-
cento, t. y. beveik 12 mlrd. cigarečių. Iš viso per metus ES valstybėse cigare-
čių vartojimas susitraukė 4,7 proc. – suvartota 438,8 mlrd. vienetų.

Tyrėjai konstatavo, kad nelegalių rūkalų vartojimas 27-iose ES šalyse,
Jungtinėje Karalystėje, Norvegijoje ir Šveicarijoje toliau mažėjo, tačiau 0,5
procentinio punkto išsiplėtė šešėlinė rinkos dalis – ES 2020 metais ji sudarė
7,8 procento. Palyginti, šešėlinės rinkos dalis Lietuvoje buvo daugiau negu pus-
trečio karto didesnė. 

Iš viso ES valstybėse pernai suvartota 34,2 mlrd. cigarečių, kurios nebuvo
apmokestintos. Dėl to šalių biudžetai neteko apie 8,5 mlrd. potencialių pajamų. 

Ekspertai atkreipia dėmesį, kad per metus Bendrijoje net 87 proc. išau-
go suklastotų rūkalų vartojimas. Vien Prancūzijoje jų buvo suvartota 6 mlrd.,
Graikijoje – 1,6 mlrd., Lenkijoje – 0,6 mlrd.vienetų. Iš viso tabako gaminių klas-
totės pernai sudarė 30 proc. visų nelegalių rūkalų, kai prieš metus ši dalis sie-
kė 16 procentų. Prancūzijoje užfiksuotas net septynis kartus didesnis su-
klastotų cigarečių suvartojimas. 

Tyrimo metu teisėsaugos pareigūnai KPMG ekspertams papasakojo, kad
iš šešėlinės rinkos pelnosi organizuotos nusikalstamos grupuotės, kurių tink-
lai driekiasi per skirtingas ES valstybes. Didelė dalis cigarečių, kurių kilmės
šalis nenurodyta, ir suklastoti tabako gaminiai į rinką yra tiekiami tiesiai iš
nelegalių fabrikų ES viduje. Pavyzdžiui, Lenkijoje teisėsauga pernai aptiko
87 vietas, kuriose buvo gaminamos nelegalios cigaretės.

Studijos autoriai atkreipia dėmesį, kad milžiniškas nelegalių cigarečių
srautas griauna valstybių pastangas nuo rūkymo apsaugoti jaunimą, mažinti
prieinamumą ir rūkymo paplitimą. 

Metinę studiją nelegalių cigarečių rinkai 2020 m. įvertinti KPMG atliko
kompanijos „Philip Morris International” užsakymu. Atlikdami tuščių pa-
kelių ir legalių vietos pardavimų tyrimus, ekspertai vertino padėtį 27-ose ES
valstybėse, taip pat Jungtinėje Karalystėje, Norvegijoje ir Šveicarijoje.

Šia pasauline iniciatyva siekiama palaikyti trečiųjų šalių projektus, ku-
rių tikslas – mažinti arba stabdyti nelegalią prekybą.

LRT.lt

Baltarusijos pasieniečiai įžengė į Lietuvos teritoriją  
Vilnius (ELTA) – Už-

sienio reikalų ministras
Gabrielius Landsbergis tei-
gia, kad po rugpjūčio 17 die-
ną fiksuoto Baltarusijos pa-
sieniečių įžengimo į Lietu-
vos teritoriją,  Baltarusijai
buvo įteikta nota.

„Mes šiandieną infor-
mavome Baltarusiją, kad
įvykis yra fiksuotas, kad jis
kelia didelį susirūpinimą,
nes mes tai laikome dar vie-
na provokacija ir temperatūros kėlimu ir taip jau įtemptoje situacijoje. Ragi-
name susilaikyti nuo įvykių, kurie net galėtų būti traktuojami kaip provoka-
cija”, – teigė G. Landsbergis.

„Taip pat informuojame mūsų partnerius, tiek NATO, tiek ir Europos Są-
jungą”, – pridūrė jis.

Rugpjūčio 17 dieną po vidurdienio riaušių malšinimo ekipuotę dėvėję Bal-
tarusijos pareigūnai Šalčininkų rajone, vadinamojoje Dieveniškių kilpoje, įstū-
mė 35 migrantų grupę į Lietuvą ir patys neteisėtai peržengė valstybės sieną.

VSAT teigimu, fiksuota, jog Lietuvos pusėje atsidūrė 12 Baltarusijos pasienio
komiteto pareigūnų. Po pakartotinių Lietuvos pasieniečių įspėjimų visi pa-
žeidėjai grįžo į kaimyninės valstybės teritoriją. VSAT pareigūnai padėtį dees-
kalavo be prievartos panaudojimo.

Saugumą aptarė su JAV ambasadoriumi 
Vilnius (ELTA) – Krašto apsaugos ministras Arvydas Anušauskas, susi-

tikęs su Jungtinių Amerikos Valstijų ambasadoriumi Lietuvoje Robert Gilchrist
ir susipažinęs su naująja JAV gynybos atašė pulkininke leitenante Stephanie
Baugh, aptarė esamą Lietuvos saugumo situaciją.

„Saugumo situacija Lietuvoje ir regione dėl Baltarusijos hibridinės atakos
ir artėjančių „Zapad” pratybų šiuo metu yra įtempta. Noriu pabrėžti, kad džiau-
giamės Lietuvos ir JAV glaudžiu bendradarbiavimu bei amerikiečių parama
mums – jūsų pajėgų buvimas Lietuvoje yra ypač svarbus”, – sakė ministras.

A. Anušauskas pabrėžė, kad Lietuvai svarbu išlaikyti iki šiol vykstančias
nepertraukiamas JAV pajėgų rotacijas – planuojama, kad naujai į šalį atvykęs
JAV batalionas liks čia 9 mėnesius.

Ministras palinkėjo sėkmės plk. ltn. S. Baugh naujose pareigose bei pristatė
Lietuvos dvišalio bendradarbiavimo su JAV prioritetus.

A. Bilotaitė: riaušininkai nesijaus nebaudžiami
Vilnius (ELTA) – Vidaus reikalų ministrė Agnė Bilotaitė tvirtina, kad ins-

titucijos intensyviai ruošiasi naujiems planuojamiems protestams. Pasak jos,
laukiant naujų mitingų svarbiausia pasiųsti žinią, kad agresyviai nusiteikę riau-
šininkai neišvengs teisinės atsakomybės.

„Tikrai labai intensyviai ruošiamės. Pasistengsime, kad tie asmenys ne-
sijaustų nebaudžiami, neprovokuotų tokių situacijų, nes tai, kas vyksta, kai yra
naudojamas smurtas prieš teisėsaugos pareigūnus, prieš žiniasklaidos žmones,
tai yra netoleruotina mūsų valstybėje”, – kalbėjo A. Bilotaitė.

Ministrė teigia, kad kitą savaitę apie vykdomus tyrimus dėl riaušių prie
Seimo bus paskelbta daugiau informacijos, o antradienį Policijos departamentas
pristatys savo vertinimus ir siūlymus dėl tokio pobūdžio neramumų valdymo.

Primenama, kad rugpjūčio 10 d. nuo ryto prie Seimo vykęs protestas prieš
COVID-19 ribojimus peraugo į riaušes. Seimo įėjimus užblokavusius mitin-
guotojus nustūmė į įvykio vietą atvykusi riaušių policija. Prieš protestuotojus
riaušių policijos pareigūnai panaudojo ašarines dujas, piktybiškiausiai nusi-
teikę protestuotojai buvo išvesti. 

Šešėlinė tabako rinka ir toliau auga:
kas penkta cigaretė – nelegali

Pagal�šešėlinės�rinkos�dydį�Lietuva�rikiavosi�trečia�tarp�Europos�Sąjungos�valstybių.�
15 min.�nuotr.��

Stumdami�jėga�migrantus�iš�Baltarusijos�į�Lietuvos�te-
ritoriją,�pasieniečiai�kirto�sieną.������������� LRytas�nuotr.
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JAV siūlys skiepytis trečiąja COVID-19 vakcinos doze
Washingtonas (ELTA) – Jungtinės Valstijos nuo rugsėjo vidurio visiems

gyventojams siūlys pasiskiepyti palaikomąja COVID-19 vakcinos doze. Šalies
sveikatos tarnybos tai argumentavo su laiku mažėjančiu vakcinos apsauginiu
poveikiu ir delta atmainos plitimu. Todėl nuo rugsėjo 20 dienos bus siūloma pa-
siskiepyti trečiąja „Biontech”/”Pfizer” ar „Moderna” vakcinos doze. Trečioji
dozė gali būti suleista praėjus aštuoniems mėnesiams po antrosios. 

„Turimi duomenys labai aiškiai rodo, kad apsauga nuo SARS-CoV-2 in-
fekcijos po pirmųjų vakcinos dozių su laiku pradeda mažėti, – bendrame pa-
reiškime pabrėžė JAV sveikatos tarnybų vadovai. – Vyraujant delta atmainai,
matome sumažėjusią apsaugą nuo lengvos ir vidutinės ligos eigos”.

Be to, ateinančiais mėnesiais gali mažėti apsauga nuo sunkios ir mirtinos
ligos eigos, ypač rizikos grupėms, kurios buvo paskiepytos vakcinacijos kam-
panijos pradžioje nuo 2020 metų gruodžio. Todėl esą reikalingas palaikomasis
skiepas, kad būtų maksimaliai padidinta ir pratęsta vakcinacijos apsauga.

Nuo rugsėjo 20 dienos trečiąja doze pirmiausiai bus skiepijamas medici-
nos personalas, senelių ir slaugos namų gyventojai ir senjorai. Tiesa, trečiąją
vakcinos dozę dar turi oficialiai patvirtinti JAV maisto ir vaistų administra-
cija (FDA).

Nenumatė, kad Afganistanas kris per 11 dienų
Washingtonas (ELTA) –

Pentagono aukšto rango gene-
rolas gynė JAV kariuomenės at-
saką į itin greitą Talibano įsi-
galėjimą Afganistane, teigda-
mas, kad niekas nenumatė to-
kios sparčios JAV ištreniruotų
Afganistano pajėgų griūties.

„Nei aš, nei kas kitas ne-
matė jokių ženklų, kurie rodė
šios kariuomenės ir vyriausybės
žlugimą per 11 dienų”, – teigė
JAV Jungtinio štabų vadų ko-
miteto pirmininkas generolas
Mark Milley.

„Afganistano saugumo pa-
jėgos turėjo reikiamus pajėgu-
mus, čia omenyje turiu trenira-
vimą, apimtį, sugebėjimus apginti savo šalį. Tačiau viskas galiausiai veda prie
valios ir lyderystės klausimo”, – pridūrė jis.

JAV kariuomenė ir prezidento Joe Biden administracija patiria politinį spau-
dimą šalies viduje dėl lengvos Talibano pergalės prieš Afganistano pajėgas ir
prezidento Ashraf  Ghani JAV remiamos vyriausybės žlugimo.

Radikalių islamistų grupuotės spartus įsigalėjimas apstulbino JAV vy-
riausybę, kuri savo ruožtu pradėjo skubią JAV ir kai kurių Afganistano pilie-
čių evakuaciją.

Kritikai kaltina Valstybės departamentą, JAV žvalgybą ir Pentagoną dėl ne-
gebėjimo numatyti nesėkmės ir iš anksto pasiruošti evakuacijai, kurios šaly-
je laukia daugiau kaip 10 tūkst. JAV piliečių.

Tačiau buvęs Centrinės žvalgybos valdybos kovos su terorizmu vadovas Pie-
tų Azijoje ir J. Biden rinkimų kampanijos patarėjas Douglas London teigė, kad
JAV žvalgyba numatė galimą Talibano pergalę prieš Afganistano pajėgas ir vy-
riausybės kapituliaciją per kelias dienas.

PASAULIS

Talibano sugrįžimas – svarbiausias įvykis nuo Krymo aneksijos
Briuselis (BNS) – Talibano įvykdytas valdžios perėmimas Afganistane yra

svarbiausias geopolitinis įvykis nuo tada, kai Rusija 2014 metais aneksavo Uk-
rainos Krymą,  pareiškė Europos Sąjungos užsienio politikos vadovas Josep Bor-
rell.

Europos Parlamentui jis sakė, kad didžiausią susirūpinimą kelia galimas
pabėgėlių antplūdis ir vis sudėtingesnė situacija Centrinėje Azijoje – Turkijai,
Kinijai ir Rusijai varžantis dėl savo įtakos regione didinimo.

J. Borrell pakartojo, kad ES buvo priversta „užmegzti ryšių kanalus” su Ta-
libanu, kad užtikrintų savo piliečių, darbuotojų afganų ir jų šeimų evakuaciją.

„Taip, turime kalbėtis su Talibanu, bet tai nereiškia pripažinimo”, – sakė jis.
Pasak ES diplomatijos vadovo, Vakarų remiamos administracijos žlugimas

Afganistane buvo „svarbiausias geopolitinis įvykis nuo 2014-ųjų, kai Rusija anek-
savo Krymą”.

27 valstybes vienijanti ES dabar turės išplėsti diplomatinius ryšius su Ira-
nu, Pakistanu ir Indija, kad suvaldytų krizę, sakė J. Borrell.

Ginčija sprendimą aptarnauti tik pasiskiepijusius
Washingtonas (BNS) – Nepriklausomiems restoranų savininkams atsto-

vaujanti asociacija teismui pareiškė ieškinį dėl New Yorko mero Bill de Blasio
sprendimo į tam tikras įstaigas, įskaitant restoranus, įleisti tik tuos, kas pa-
siskiepijo nuo koronavirusinės infekcijos COVID-19.

Organizacija „Independent Restaurant Owners Association Rescue”
(IROAR) mano, kad dėl tokių apribojimų atsiranda „kliūčių jų verslui”.

B. de Blasio paskelbė potvarkį, pagal kurį norint apsilankyti tam tikrose
įstaigose, įskaitant restoranus ir sporto sales, būtina pateikti dokumentą, ku-
riame patvirtinama, jog pateikėjas yra paskiepytas bent viena vakcinos nuo ko-
ronaviruso doze.

Kas nutiko Afganistane 
ir kas šalies laukia toliau? 
Talibanas�sekmadienį,�rugpjūčio�15�dieną�perėmė�Afganistano�kontrolę,�o�ša-
lies�prezidentas�Ashraf�Ghani�oficialiai�pripažino,�kad�kovotojai�laimėjo�du�de-
šimtmečius�trukusį�karą.�Kas�Afganistano�laukia�toliau�ir�ko�tikėtis�iš�valdžią
perėmusio�talibų�režimo?

Dar liepos mėnesį Talibanas buvo užėmęs
daugiau nei 50 proc. Afganistano teri-
torijų. Nors JAV žvalgybos tarnybos

prognozavo, kad grupuotei reikės 90 dienų, kad
užimtų sostinę Kabulą, tai pavyko padaryti per
gerokai trumpesnį laiką – 10 dienų.

Netikėtai greitas valdžios nuvertimas pra-
dėjo sėti paniką ir versti nerimauti šalies gy-
ventojus, kurie bando bėgti iš sostinės Kabu-
lo, norėdami išvengti šariato režimo kirčio.

Prezidento pabėgimas iš šalies
Tarptautinės bendruomenės pripažįstama

Afganistano Vyriausybė griuvo. Prezidentas A.
Ghani valstybę paliko sekmadienį, kai Tali-
bano kovotojai apsupo Kabulo miestą.

Nors pats A. Ghani tikina, kad išvyko į kai-
myninį Tadžikistaną, šios šalies pareigūnai šiuos pranešimus neigia.

Bėgdamas iš Kabulo, Afganistano prezidentas Ashraf  Ghani grynuosius
pinigus išgabeno keturiais automobiliais ir sraigtasparniu, tvirtina Rusijos
ambasados Kabule atstovai. 

Cituojamas Rusijos ambasados Kabule atstovas spaudai Nikita Iščenka,
sakė, jog režimo žlugimą „iškalbingai pabrėžė A. Ghani pabėgimo ypatumai”.

„Keturi automobiliai, grūste prigrūsti pinigų, likusius pinigus pamėgi-
no sukišti į sraigtasparnį, bet ne visi tilpo. Taip pat dalis pinigų liko gulėti
ant kilimo ir tūpimo tako”, – tvirtino N. Iščenka. 

Pagrindiniai buvusio vadovo administracijos nariai viceprezidentas Am-
rullah Saleh, nacionalinio saugumo patarėjas Hamdullah Mohib ir prezidento
administracijos vadovas Fazel Fahzy taip pat paliko šalį.

Afganistano šalies pajėgos iki rugpjūčio 15 dienos kontroliavo sostinę Ka-
bulą, bet labai greitai pralaimėjo pozicijas Talibano judėjimui. Afganistano val-
džios vadovaujami kariai paliko tiek savo postus, tiek uniformas ir ginklus.

Talibano atstovai buvo užfiksuoti prezidentiniuose rūmuose, o buvusio
vadovo A. Ghani kabinete nuėmė šalies vėliavą.

Kabulo oro uostą vakar pradėjo saugoti JAV kariuomenė, taip siekdama
apsaugoti iš šalies bėgančius diplomatus.

JAV pareigūnai teigia, kad nepripažins naujai suformuotos Talibano vy-
riausybės, jei ši visiškai užims valdžią.

Nėra galutinai aišku, kokią politiką demonstruos Talibano režimas, ta-
čiau manoma, kad jis ir toliau atmes bet kokių demokratinių rinkimų ar pro-
cesų galimybę, kaip tai darė 1996–2001 metais.

Pirmieji signalai rodo, kad talibai vėl įves griežtus įstatymus šalyje ir tu-
rėtų ypač sumenkinti moterų ir mergaičių padėtį visuomenėje, kaip tai darė
1996–2001 metais.

Ekstremistų grupuotė uždraudė moterims dirbti ne namuose, smarkiai
apribojo mergaičių išsilavinimą ir reikalavo, kad išvykusias iš namų mote-
ris lydėtų giminaitis vyras. Taip pat buvo gauta keletas pranešimų, kad jau-
nos moterys buvo priverstos tuoktis su Talibano kovotojais.

Manoma, kad moterys negalės užimti jokių svarbesnių postų ir pareigų
valstybėje, o mergaitėms gali būti užkirstas bet koks kelias į švietimą.

Analitikų manymu, JAV ir kitos Vakarų pasaulio valstybės gali bandy-
ti Talibanui pasiūlyti paramą, mainais už tam tikrų demokratinių principų
pasitelkimą šalies valdyme.

Tačiau lieka neaišku, ar tarptautinis pripažinimas gali būti Talibano re-
žimo siekiamybė.

Karas
JAV kartu su NATO ir regiono valstybių sąjungininkais Talibano valdžią

Afganistane nuvertė 2001 metais. Grupuotė teigė prieglobstį „al-Qaeda” or-
ganizacijai, Osama bin Laden ir kitiems su rugsėjo 11-osios išpuoliais New
Yorke susijusiems teroristams.

Nuo tada šaliai buvo skiriama gausi finansinė parama civilių projektams
bei Afganistano Vyriausybės pajėgoms rengti. Tačiau Talibanas sugebėjo vėl
sustiprėti atokiuose šalies regionuose.

Talibanas ir taikos derybos
Didžiąją finansinių pajamų dalį Talibanas gauna iš nusikalstamų veikų:

prekybos narkotikais, kyšių, išpirkų, taip pat iš mokesčių užimtose teritorijose.
Kasmetinės pajamos, skirtingais skaičiavimais, gali siekti nuo 250 mln. iki
1,37 mlrd. eurų.

Talibano valdžią Afganistane pripažino tik 3 valstybės: Pakistanas,
Jungtiniai Arabų Emyratai (JAE) ir Saudo Arabija. Po rugsėjo 11-osios te-
roristinių atakų JAV Talibanas buvo apkaltintas teikiantis prieglobstį Osa-
ma bin Laden ir jo grupuotei „al-Qaeda”. 2001 m. spalio 7 d. JAV vedama koa-
licija pradėjo ataką Afganistane ir netrukus nuvertė Talibaną.

Julius Palaima, LRT.lt

Afganistano�prezidentas�A.�Gha-
ni� paspruko� su� milžiniškomis
grynųjų�pinigų�sumomis.

Al Jazeera nuotr.

M.�Milley�nenumatė,�kad�Afganistanas�gali�žlugti
vos�per�11�dienų.������ Business Insider nuotr.
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www.DRAuGAS.ORG

AuSŲ, NOSIES, GERKLĖS LIGOS 

PETRAS V. KISIELIuS, mD, FACS
INKSTŲ,�PŪSLėS,�PROSTATOS�
GYDYMAS�BEI�CHIRURGIJA

Center�for�Health
1200�S.�York,�Elmhurst,�IL�60126

Tel. 331-221-9004

ChIRuRGAI AKIŲ LIGOS

ARAS ŽLIOBA, mD
AKIŲ�LIGOS�–�CHIRURGIJA
219�N.�Hammes�Avenue

Joliet,�IL�60435
Tel. 815-741-3220

LInAS SIDRYS, mD
AKIŲ�LIGOS–CHIRURGIJA–AKINIAI

2701�W�69�th�St.,�Chicago,�IL
5706�W�111th�St.,�Chicago�Ridge,�IL
Tel.�708-636-6622

DR. ELIgIJuS LELIS
Akių�ligos�ir�chirurgija

1192�Walter�St,�Lemont,�IL�60439
963�N.�129th�Infantry�Dr.�#110

Joliet,�IL�60435
Tel. 815-723-1854

STuBuRO IR SKAuSmO LIGOS 

V E T E R I N A R A I  JOnAS V. PRunSKIS, mD
TERRI DALLAS-PRunSKIS, mD

ir partneriai Illinois Pain Institute
Nugaros,�sprando,�galvos,�sąnarių,�

sužeidimų�darbovietėje�bei�kitų�vietų
skausmo�diagnozės�ir�gydymo�specialistai.

Elmhurst: 630-748-3300
Elgin: 847-289-8822

mcHenry: 815-363-9595
Barrington: 847-852-2000
Libertyville: 847-984-2500 
www.illinoispain.com

Dr. Gabriellė Rutkauskaitė,
veterinarė, kalba lietuviškai

Glen Ellyn 
Animal Hospital, 

21 S. Park Blvd., 
Glen Ellyn, Illinois. 
Telef 630-469-7400.

DANTŲ GyDyTOJAI

DR. JOVITA KERELIS
DANTŲ�GYDYTOJA

9525�S.�79�th�Ave.,�Hickory�Hills,�IL

Tel. 708-598-8101

DR. LInA POŠKuS
Dantų�gydytoja

11739�Southwest�Hwy,�
Palos�Hts,�IL�60463

9201�Broadway�Ave.,�Brookfield
Tel. 708-387-2020

DR. DALIA JODWALIS
Dantų�gydytoja

15543�W.�127th�St.
Suite�101,�Lemont,�IL
Tel. 630-243-1010

Valandos�susitarus

DR. DAIVA BIDVA
Dantų�gydytoja
950�York�rd.�#110
Hinsdale,�IL�60521

Tel. 708-485-2828

DR. SImOnA ŽILIŪTĖ
Dantų�gydytoja

perėmė dr. Petreikytės kabinetą. 
Laukiami ir seni, ir nauji pacientai.

9055�S.�Roberts�Road,�
Hickory�Hills,�IL

Tel. 708-598-4055
Valandos�susitarus

DR. gAILĖ V. ČERnIAuSKAS
DANTŲ�GYDYTOJA

Amerikos�,,TOP�DENTIST”�2009�M.
318�W.�Touhy�Avenue�
Park�Ridge,�IL�60068
Tel. 847-692-2303

www.parkridgesmiles.com

PILnA DAnTŲ PRIEŽIŪRA:
• implantai
•�tiltai,�karūnos,�protezai
•�vaikų�dantų�gydymas
•�šaknies�kanalų�valymas
•�chirurgija
•�parodontozės�specialistas�kabinete
•�kosmetinės�procedūros�—�,,veneers”,�
balinimas�•�TMJ/TMD�gydymas

Darius Bliznikas MD SC
Ear, Nose and Throat • Allergy

708-586-2212
www.palosent.com

7110 West 127th st. Ste 210
Palos Heights IL 60463

2212 West Cermak Road, Chicago, IL 60608
773-847-7747 * www.mutualfederalbank.com

Patarnaujam Čikagos ir apylinkių lietuviams daugiau kaip 100 metų.

Namams�paskolos,�apdraustos�sąskaitos

Perkate ar parduodate namą?
Nekilnojamo�turto
žinovė��siūlo�savo
paslaugas
pietvakarinėje
Michigano dalyje –
Harbor Country: union
Pier, New buffalo,
Sawyer, Harbert,
bridgman, Three oaks ir kt.  
Aptarnauja ir Čikagos apylinkes.

Danutė (Donna)
Navickas

REAL ESTATE

Chicago and 
surrounding areas
Bus: 773-767-2400
Cell:�312-805-4851
Fax:�773-767-9886
E-mail:�ausra.padalino@gmail.com

Aušra Kriščiūnaitė Padalino
Sponsoring�Broker/savininkė

Kalbame�lietuviškai,�ispaniškai,�angliškai

Patirtis – daugiau nei
35-eri metai

C21 Affiliated – Illinois & Michigan

Tel.  630-917-0062

KEPYKLA IR DELIKATESAI
6216�W.�Archer�Ave.,�Chicago,�IL�60638

Tel. 773-581-8500
•�Lietuviška�duona�ir�raguoliai
•�Vestuviniai�ir�įvairūs�tortai
•�Siunčiame�mūsų�produktus�UPS
•�Atidaryta�7�dienas�per�savaitę
•�Aplankykite�mūsų�svetainę�– www.racinebakery.com

www.draugas.org 
773-585-9500

www.draugas.org 
773-585-9500

PERKA

BRAngIAI PERKu 
GINTARO�DIRBINIUS

IR�GINTARO�GRYNUOLIUS.
tel. 708-603-5494

,,Draugo”�prenumeratoriai�gali�skaityti�,,Draugą”
internete�be�jokio�papildomo�mokesčio.

Pageidaujantys�turėtų�parašyti�
apie�tai�administracijai:�

administracija@draugas.org
ir�gauti�,,log�in”�bei�slaptažodį.�

Indianoje, Ogden Dunes rajone,

prie Michigano ežero IŠNUOMOJAMAS
PRIVATUS KAMBARYS SU VONIA.

Skambinti: 219-384-0030.



„Surašymo” nr. 123 atsakymas
Pažymėtuose�langeliuose: KREIPINYS.

Kryžiažodį�išsprendė:
Juozas�Skardžius,�Chicago,�IL

Aldona�Skirius,�Lisle,�IL
Nuoširdžiai�dėkojame�sprendėjams.�

Jūsų�sprendimų�atsakymų�lauksime�paštu:�
„Draugas”, 4545 W. 63rd St., Chi cago, IL 60629–5589

arba�el.�paštu�– redakcija@draugas.org ir�faksu: 773-585-8284. 
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SUBSCRIBE
Receive 
BOTH!

ONE YEAR 
DRAUGAS NEWS

12 ISSUES

LITHUANIAN 
HERITAGE 

6 ISSUES 

$45 mailed
$30 internet

only

DRAUGAS NEWS
LITHUANIAN WORLD WIDE NEWS IN ENGLISH

LITHUANIAN
HERITAGE 

MAGAZINE IN ENGLISH 
A supplement mailed separately

www.draugas.org/news

My Paper – My Friend 
My link to LITHUANIA! 

Lietuvių Fondas ieško 
plėtros koordinatoriaus (-ės)

Lietuvių Fondas (LF), pelno nesiekianti organizacija, finansiškai remia lie-
tuvybės ir lietuviškų vertybių išlaikymą ir stiprinimą. Siekiant padidinti

tolimesnę LF paramos įtaką ir poveikį, LF ieško Plėtros  koordinatoriaus
(-ės) LF Strateginio plėtros plano įgyvendinimui. 
Darbo pobūdis: per įvairias viešųjų ryšių iniciatyvas didinti naujų LF narių,
aukotojų ir rėmėjų skaičių, ieškoti kitų donorystės būdų, viešinti organiza-
cijos vardo žinomumą ir išskirtinumą.
Darbo aprašymą (anglų kalba) rasite LF tinklalapyje: www.lithuanian-
foundation.org/LT/apie-lf/darbo-pasiulymas/

Gyvenimo aprašymą prašomi siųsti adresu: 
admin@lithfund.org

2021-ieji metai paskelbti  ARCHYVŲ  METAIS

Kviečiame į
ARCHYVŲ SEMINARĄ

Išsaugokime savo Tautos paveldą ten, kur jis yra sukurtas!
2021 m. spalio 23–24 dienomis

Lietuvių dailės muziejuje SIELA

14911 127th Street, Lemont, IL 60439

Pradžia – 10 val. ryte

Seminarą rengia JAV Lb krašto valdyba ir Lituanistikos tyrimo centras (LTC).
Seminarą remia Lietuvių fondas.

Kviečiame visas organizacijas, archyvus, muziejus, bibliotekas, knygų

saugyklas, knygynus, galerijas ir privačius asmenis, esančius išeivijoje

ar Lietuvoje, turinčius ar renkančius dokumentinę medžiagą, dalyvauti

seminare ir pasidalinti savo idėjomis, patirtimi ir pasiūlymais, išsaugo-

jant mūsų tautos paveldą.

Norintieji dalyvauti prašome pranešti:

JAV LB Krašto valdybos vicepirmininkei Reginai Butkus

butkusregina10@gmail.com, tel. 773-899-1065
arba

LTC valdybos pirmininkei Kristinai Lapienytei

lapienyt@hotmail.com, tel. 773-434-4545

2021 has been declared the YEAR OF ARCHIVES

You are invited to a 
SEMINAR ON ARCHIVES

Let us preserve our cultural heritage where it has been created!
October 23-24, 2021

Lithuanian Museum of Art

14911 127th Street, Lemont, IL 60439

Begins 10:00 am

The Seminar is conducted by the Lithuanian American Community
and the Lithuanian research Center thanks to a generous grant from the 

Lithuanian Foundation.

We invite representatives of Lithuanian organizations, archives, museums,

libraries, galleries, and private archivists in the United States and Lithua-

nia to participate in the Seminar with their ideas, experience, and suggestions

on preserving our cultural heritage.

Inquiries may be directed to:

Lithuanian American Community Vice President Regina Butkus

butkusregina10@gmail.com, tel. 773-899-1065
or

Lithuanian Research Center President Kristina Lapienytė

lapienyt@hotmail.com, tel. 773-434-4545

Pasidalinkite nuomone

www.facebook.com/draugolaikrastis



Ankstyvą 2020 m. pa-
vasarį prasidėjus ka-
rantinui, kuris Rasą už-
klupo Krokuvoje, ji pa-
kalbino lietuvaičius, gy-
venančius  įvairiuose
Europos miestuose ir jų
lūpomis papasakojo,
kaip Covid-19 sąlygomis
gyvena, kaip su virusu
kovoja senasis žemynas.

O gegužės 8-ąją iš
Krokuvos kaip perkū-
nas iš giedro dangaus
atskriejo dukros Marijos
žinutė: mama ligoninėje,
jai atlikta operacija… 

Marija taip pat įsi-
traukė į ,,Draugo” ko-
mandą – kartu su mama

kūrė išradingas reklamas, ,,Facebook” paskyroje me-
niškai pristatydavo kiekvieną naują ,,Draugo” nu-
merį ir kitaip prisidėjo prie laikraščio sklaidos. 

Rasos kova su liga truko pusantrų metų. Paga-
liau vasarą grįžusi į Lietuvą, ji ne tik filmavo ir ren-
gė autorines televizijos laidas, kurių projektus
buvo laimėjusi konkursuose, bet ir toliau nuotoliniu
būdu studijavo VDU, laikė egzaminus. Kai televizi-
jos projektai ir sveikata leisdavo, parašydavo į
,,Draugą”. Paskutiniai jos straipsniai buvo religinės
tematikos. Nenuostabu – Rasa ruošėsi doktarantū-
roje gilinti teologines žinias. 

Mes gyvai buvome susitikusios tik du kartus:
2019-uojų gruodį, iškart po Kalėdų, kai lankiausi Vil-
niuje vos kelias dienas, ir 2017-ųjų vasarą. Tuomet
keli bendradarbiai – Renata Šerelytė, Vitalius Zai-
kauskas, Rasa, aš – susitikome vienoje iš sena-
miesčio kavinių aptarti ,,Draugo” reikalų, pasida-
linti idėjomis. Rasa į šį susitikimą atvyko iš sody-
bos, kartu su Marija ir labradoro retriveriu Rūku.
Kalbėjomės tuomet ne valandą, kaip planuota, bet
gal kokias tris, ir būtent Rasa buvo idėjų ir pasiū -
lymų generatorius. Tą dieną matėmės dar porą kar-
tą, nes Rasa pasisiūlė būti mano vairuotoja. Atsi-
sveikinome jau visai temstant stotyje, iki kurios ji
mane pavežėjo – važiavau į Kauną. 

Šilta, komunikabili, be galo kūrybinga, inte-
lektuali, labai daug kuo besidominti – tokia ji išliks
mano atmintyje ir širdyje. Dar turėjo gyventi ir
džiaugtis, bendrauti ir mokytis, dirbti ir kurti,
bet… Visatos tvarkytojas, matyt,  turėjo kitą planą… 

Rasa jį turbūt jautė ir suprato, jos pastarųjų mė-
nesių įrašai ,,Facebook” apie tai byloja. ,,Nebijok”
– pasirinkta profilio nuotrauka cituoja garsųjį po-
piežiaus Jono Pauliaus II priesaką. ,,Vaikščiojant
žeme, dažniau kelkime akis į dangų! Vilniaus se-
namiesčio kiemai kupini šventų ženklų,” – tai lie-
pos 15 d. įrašas ir senamiesčio stogų nuotrauka su
vienu iš tų ženklų… 
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Su�Rasa�Kazlas�,,Draugą”�sieja�nepilni�penkeri,�tačiau
labai�intensyvūs�ir�kūrybingi�bendradarbiavimo�me-
tai.�

Prie mūsų Rasa prisijungė 2016 m. rudenį, jau
turėdama didelę darbo žiniasklaidoje patirtį.
Daugiausia kūrybinio gyvenimo metų ji ati-

davė Lietuvos televizijai, kurdama arba vesdama įvai-
rias laidas – žinių, publicistinines, pramogines ir kt. 

,,Draugo” skaitytojai prisimena Rasos (pasira-
šytus Rasa Kazlas arba Rasa Sėjonaitė) straipsnių se-
rijas ,,Mus vienija vienas žodis – Lietuva”, ,,Draugui
110. Ko nenunešė laiko tėkmė…”, jos vestą šmaikš-
tų skyrelį ,,Kaip šuo su kate”, gilius pokalbius su šia-
pus ir anapus Atlanto gyvenančiais dailininkais, kino
kūrėjais, aktoriais, dvasininkais. 

In Memoriam 

Rasai Kazlas

Ištikimasis�palydovas�Rūkas�–�ir�dirbant,�ir�ilsintis.

Greitai po to – vėl žinia iš Marijos, kad mama li-
goninėje. O rupjūčio 17-ąją – toks įrašas: ,,Šiandien
po sunkios ligos mano mama Rasa Kazlaitė baigė savo
žemiškąją kelionę. Labai prašau visų maldos, kad
Viešpats Dievas priimtų į savo Dangiškuosius na-
mus.”

Rasai tebuvo 55-eri.
Atsisveikinimas įvyko penktadienį, rugpjūčio 20

d., Ruklos Šventosios Dvasios parapijos koplyčioje.
Po koplyčioje aukotų šv. Mišių a. a. Rasa palaidota Jo-
navos kapinėse.

Dukros prašymu siunčiame ne vainiką – siun-
čiame savo maldą. 

Ramunė Lapas

Pakėlus�akis�aukštyn,�galima�pamatyti�svarbių�ženklų.

,,Facebook”�profiliui�pasirinktas�popiežiaus�priesakas�– Nebijok!
,,Facebook”�nuotraukos

Net�gavusi�bakalaurą,�Marija�nenustojo�studijuoti.�Kaip�ir
jos�mama.

Iš�mūsų�susitikimo�kavinėje:�Vitalius,�Rasa�ir�aš.�
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,,Draugo”�prenumeratoriai�gali�skaityti�,,Draugą”
internete�be�jokio�papildomo�mokesčio.

Pageidaujantys�turėtų�parašyti�
apie�tai�administracijai:�

administracija@draugas.org
ir�gauti�,,log�in”�bei�slaptažodį.�

Skaitykite ,,Draugą” internete! 

11028 S. Southwest Hwy. Palos Hills, Illinois

(708) 974-4410 www.palosgaidasfh.com

„Geriausios laidojimo paslaugos”
suteikė

Žymenį

PETKuS & SOn
FunERAL DIRECTORS 

SUMMIT,�7300�W.�ARCHER�AVE.�

CICERO, 5940�W.�35�ST.

LEmOnT, 12401�S.�ARCHER�AVE.�(&�DERBY�RD.)�
NATIONWIDE�TOLL�FREE�(nemokamas)�

Tel. 1-800-994-7600
www.petkusfuneralhomes.com

draugokalendorius.org

ŠEŠERIŲ METŲ MIRTIES SUKAKTIS

A † A
NIJOLĖS GENYS POŠKUS

Tu būsi visuomet mylima, niekad nepamiršta ir amži-
nai pasigesta.

Liūdintys vaikai:
Peter Poškus, Bernard Poškus, Teresa Poškus,

Helen Poškus-Schneider, Mary Poškus-Fell ir 
anūkas Craig Poškus.

PADĖKA

Dėkojame draugams, pažįstamiems ir giminaičiams
už užsakytas šv. Mišias, aukas, gėles ir užuojautas.
Nuoširdus ačiū klebonui Tomui Karanauskui už lai-
dotuvių apeigų pravedimą.  Taip pat dėkojame už ma-
lonius prisiminimus mano vyro – mūsų tėvelio a. a.
Rimo Muloko.  Širdingas ačiū visiems.     

Liūdinti žmona Rūta su dukromis

Prieš�trejus�metus�,,Grandies”�šo-
kėjai�į�amžinąją�kelionę�palydėjo
vieną�po�kito�išėjusius�sutuok-
tinius� 61-erių� Aušrą� ir� 64-erių
Joną�Paronius.�Juos�abu�palau-
žė�ligos�–�pirmoji�iškeliavo�Auš-
ra,�o�nepraėjus�nė�pusmečiui,�su-
stojo�ir�jos�sutuoktinio�širdis.�

Irena Paronytė, tvarkyda-
ma mirusiųjų namus, su-
rado Aušros paliktų rank-

darbių. Dalį jų – daugiausiai
tai buvo atraižos, galbūt au-
dėjos naujų raštų bandiniai
–  sudėjusi į dėžę, atnešė į
,,Grandies” repeticiją. 

Meniškais raštais iš-
margintos skiautės kaipmat
buvo surinktos. Aušra, tik-
riausiai, būtų apsidžiaugusi,
kad jos rankdarbiai ,,apsi-
gyvens” jos draugų namuo-
se. Dėžės dugne liko dar ke-
letas audinių – tokių, ku-
riuos dėl jų formato sunkiai
kur nors pritaikysi – nei ant
stalo, nei ant lovos užtiesi.
Gal tai buvo audėjos naujų raštų ban-
dymai? Tuos likučius pasiėmė šokėjai
Rita ir Antanas Rašymai. Tokiu būdu
šie audiniai pateko į Jaunimo centrą.
Čia buvo pasinaudota kažkurio iš
,,Grandies” šokėjų pasiūlyta idėja,
kad iš rankomis išaustų medžiagų
reikia pasiūti pagalves.  A. Rašymas
pagalbos kreipėsi į A. Marciulevičie-
nę, garsėjančią savo kūrybiniais su-
gebėjimais – rūbų dizainerę, siuvėją.
Ši, stengdamasi, kad nė vienas audi-
nio gabalėlis nebūtų sugadintas, pa-
siuvo įvairaus dydžio pagalvių. JC va-

dovas A. Rašymas svarsto, kad prie
pagalvių dar reikėtų ir autorystę liu-
dijančio užrašo. 

Jaunimo centro taryba dėkinga a.
a. Aušrai ir a. a. Jonui Paroniams už
jų dovaną. Ilgai jūs liksite mūsų pri-
siminimuose... Dėkojame tautinių šo-
kių ansamblio ,,Grandis” pagyvenu-
siųjų ratelio šokėjams už idėją, siu-
vėjai Auksuolei už idėjos įgyvendini-
mą, o JAV LB Marquette Parko apy-
linkės valdybai – už finansinę paramą.

JC ir ,,Draugo” inf.

Audėjos atminimui – pagalvės
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BENDRAUKIME!  www.facebook.com/draugolaikrastis

NEW FLAVORS AVAILABLE – TRY THEM ALL!

PLAIN, (NO SALT ADDED), CARAWAY, GARLIC & ONION, 

JALEPENO, CHIVE, DILL, BASIL & HERB

HORSERADISH & SMOKED, FETA

Namams pirkti paskolos 
duodamos mažais mėnesiniais 

įmokėjimais ir prieinamais nuošimčiais.
Kreipkitės į 

mutual Federal Bank, 
2212�West�Cermak�Road.�

Tel. (773) 847-7747

Advokatas
VYTENIS LIETUVNINKAS
4536 W. 63 St., Chicago, IL 60629

(Skersai�gatvę�nuo�„Draugo”)

Tel. 773-284-0100 •  info@midwaylegal.com
Paslaugos: Nekilnojamas turtas • Investiciniai fondai •

Testamentai ir palikimai • Verslo reikalai • Bendri teisės reikalai

„Draugo” laikraščio leidybos išlaidoms sumažinti aukojo:
350 dol. Saulius Jankauskas, Altamonte Springs, FL.

200 dol. Juozas Dėdinas, Woodland Hills, CA.

160 dol. Jura A. Drukteinis, Bedford, NH.

100 dol. Pranas Budininkas, St. Pete Beach, FL; Liucija Garliauskas, 

Oxford, MD.

50 dol. Alberta Astras, Hollister CA; Vytenis Kirvelaitis, Lemont, IL.

Nuoširdžiai dėkojame už Jūsų dosnią paramą.

Priimame 2021 m. LF stipendijų paraiškas
Išsamesnę informaciją apie Lietuvių Fondo stipendijų skyrimo pirmu-
mą, apribojimus, svarstymo ir patvirtinimo eigą, reikalingus dokumen-

tus ir elektroninę paraišką rasite LF tinklapyje.

www.lithuanianfoundation.org
Registruotis ir pildyti elektroninę paraišką galite iki

2021 m. spalio 1 d.
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Suggested donation: $10 | Seniors & Students: $5 | Members: Free

Balzekas Museum, 6500 S. Pulaski Rd., Chicago IL 60629
Reservations: 773-582-6500 |  https://balzekasmuseum.org/voketaitis
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(13456 12 (78494:6
Investigating the Histories of Lithuania’s
Kryžių kalnas (“Hill of Crosses”)
A lecture and sideshow presentation by

!"#$%&'((#
$)*+*,-./*.

PhD Candidate, Department of Folklore
Memorial University of Newfoundland

Balzekas Museum of
Lithuanian Culture

6500 S. Pulaski Road
Chicago IL 60629
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R E M K I M E
DRAuGo FonDą

Nuo�1992�metų�Draugo�fondas
padeda�išlaikyti�mūsų�lietuviš-
ką,� katalikišką� „Draugo”� laik-
raštį.�Prisiminkite�Draugo�fon-
dą� savo� testamente.� Keletas
stambesnių�palikimų�užtikrins
„Draugo”� laikraščio�gyvavimą
daugelį�metų!�

www.draugofondas.org
4545 W 63rd Street
Chicago, IL 60629

773-585-9500


